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Od 17.04.2023 r. do 24.04.2023 r.
Apteka Jagiellońska

ul. Jagiellońska 66

Od 24.04.2023 r. do 01.05.2023 r.
Apteka Słoneczna
ul. Jagiellońska 58

APTEKI PEŁNIĄCE DYŻURY 

Rezerwujcie w kalendarzach weekend czerwcowy w Podkar-
packiem! Uchylamy rąbka tajemnicy, dlaczego warto. Otóż 
już niebawem ruszą zapisy na III Ogólnopolski Spływ Kaja-
kowy Błękitny San. PRZEŻYJ TO SAN!

O wycince lasu przy ul. Gajowej napisał do nas czytelnik i wysłał zdjęcia z niedzielnego spaceru. 
Rzeczywiście wydaje się, że „pogrom” padł na okolicę wspomnianej ulicy i za chwilę będzie 
tam tylko leśna ściółka.

Wycinka lasu przy ul. Gajowej
Interwencja czytelnika

Dowiedzieliśmy się, że las 
przy drodze leśnej obok ulicy 
Gajowej, znajduje się w jurys-
dykcji  Nadleśnictwa Brzo-
zów. Na jednej z powierzchni 
leśnych w tym miesiącu wła-
śnie zakończono cięcia. Jest to 
po prostu rębnia. Zabieg ten  
zaplanowano w dokumencie 
planistycznym, jakim jest 
Plan Urządzenia Lasu, już 
w roku 2017. Polega on na 
wycince części dojrzałych 
drzew. W efekcie tego zabiegu 
uzyskuje się  wzrost młodego 
pokolenia drzew i pozyskuje 
się drewno, surowiec dostar-
czany okolicznym �rmom 
drzewnym.

Prac nie można było 
wykonać zimą. Według infor-
macji z nadleśnictwa, wiemy, 
że jest to stan przejściowy i za 
dwa lata wszystko powinno 
wrócić do normy.              (ew)

SPGK, realizując zadania zlecone przez Miasto Sanok, podpi-
sało umowę na sprzedaż hurtową wody dla gminy Bukowsko.

Burmistrz Tomasz Matuszewski wraz z ponad trzydziestoma 
innymi partnerami podpisał umowę w Urzędzie Marszał-
kowskim. Celem  projektu, który ma łączyć i promować 
lokalne atrakcje, jest rzeka San, łącząca się z Wisłą. Głównym 
zadaniem jest stworzenie miejsca przyjaznego kajakarzom 
wraz z polem biwakowym, zapleczem sanitarnym. Trzymaj-
my kciuki, by projekt przeszedł pozytywną wery�kację.                              

ew

Podpisanie umowy w UM
Promocja lokalnych atrakcji

PRZEŻYJ TO SAN!

Spływ kajakowy Sanem

– Już dopinamy ostatnie szcze-
góły związane z nową trasą: 
Lesko–Sanok–Temeszów. Tym 
razem spotkamy się u podnóża 
Zamku Kmitów w Lesku, ugo-
ści nas tu także krainawilka.pl, 
a po drodze w malowniczych 
okolicznościach przyrody 
będziemy podziwiać ruiny 
klasztoru w Zagórzu. Zwie-
dzimy też   Sanok z niebywałą 
gratką, jaką będzie wizyta 
w Galerii Zdzisława Beksiń-

SPGK

Sprzedaż wody 
gminie Bukowsko

Szerokim echem odbiło się wydarzenie, które miało miejsce w nocy z czwartego na piątego 
marca, czyli pożar samochodu na przyblokowym parkingu przy ul. Orzeszkowej. Okazało 
się, że auto należało do pana Leona, skansenowskiego przewodnika. Przyjaciele, znajomi 
i czytelnicy żywo zareagowali na nieszczęście, które spotkało starszego człowieka i jego 
labladorkę Azę. 

Gest serc dla pana Leona 
Szczęśliwy finał

Jeśli chodzi o sprawcę, to zo-
stał znaleziony i w tym mo-
mencie ma zakaz opuszczania 
kraju i codziennie musi się 
meldować na policji. Jest to 
młody człowiek, który był 
pod wpływem substancji 
odurzających. Kiedy będzie 
toczyć się dalsze postępowa-
nie, jeszcze nie wiemy.  

Założona została zrzutka 
na nowe auto, również smar-
ta, by pan Leon nadal miał 
czym jeździć i mógł czuć się 
niezależny. 

Na szczęście już w ponie-
działek znalazł się mechanik, 
który miał „na stanie” smarta, 
podobnego do tego, jakim jeź-
dził pan Leon. Jak to się stało? 

Michał Pilch z Pomocy Dro-
gowej spalonego smarta prze-
woził w bezpieczne miejsce. 
Od słowa, do słowa okazało 
się, że w garażu ma smarta, 
który wymaga remontu. Od-
dał go za symboliczne dwa 
tysiące złotych.  

Pan Leon oczywiście nie 
chciał słyszeć o pomocy. 

Dosłownie dzień później 
zadzwonił do nas Łukasz 
Adamski ze stacji Adap, który 
zaoferował naprawienie auta, 
pobierając opłatę tylko za wy-
mienione części w kwocie 
2000 zł. Pracownicy podaro-
wali swój czas i smart jeździ 
i jest sprawny. 

Na zrzutce uzbierała się 
kwota ok 4500 zł, więc nad-
wyżka pójdzie na obiady dla 
seniorów w pobliskiej restau-
racji „Pychotka”, gdzie funk-
cjonują zawieszone obiady. 
W tym miejscu okoliczni eme-
ryci i renciści mogą przyjść na 
danie dnia, zupę, kawę czy 
herbatę, oczywiście bez opłat. 
Po prostu czeka codziennie na 
nich ciepły posiłek. 

Tak to dzięki ludziom do-
brej woli starszy pan został 
przez znajomych, sąsiadów 
i innych ludzi wielkiego serca 
zaopiekowany, a dodatkowo 
pamiętajmy, w „Pychotce” na 
seniorów czekają obiady.

W przyszłym tygodniu 
odwiedzimy „Pychotkę” i po-
damy, ile dokładnie dań udało 
się zawiesić dla seniorów. 

A teraz cieszymy się, że 
Leon może samodzielnie się 
poruszać. Cóż, jedna osoba 
może mieć wielki wpływ na 
bliźniego, a dwie osoby... dwie 
osoby mogą czynić cuda! 
A więcej osób? Po prostu zmie-
nić świat na lepsze! Chciałabym 
wszystkim podziękować za tak 
miły gest serca i życzyć Państwu 
wspaniałego weekendu!

Edyta Wilk 

skiego. Mało tego, w Sanoku 
także nocleg w miejscu z wido-
kiem na Zamek Królewski, 
a na zakończenie, w akompania-
mencie muzyki, przy biesiadzie 
ogniskowej pożegnamy się 
w Temeszowie – gmina Dydnia  
– piszą organizatorzy.

Śledźcie pro�l h�ps://
www.facebook.com/podkar-
packie.travel, aby nie przegapić 
okazji i zapisać się w porę!

ew

– Jest nam niezmiernie miło 
poszerzać naszą działalność 
wodociągową na kolejne 
ościenne gminy. Sanockie 
wodociągi dają gwarancję jako-
ści produkowanej wody, którą 

gmina Bukowsko przeznaczy 
na cele zbiorowego zaopatrze-
nia w wodę w przyległych miej-
scowościach – powiedział pre-
zes Krzysztof Jarosz.
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Zaprojektowaniem i budową ostatniego fragmentu Via Carpatia między Lutczą a Domara-
dzem zainteresowanych jest aż sześciu wykonawców. Odcinek S19 ma mieć 6 kilometrów,  
z blisko kilometrowej długości tunelem.

Via Carpatia

Kto wybuduje ostatni odcinek S19?

Kwota, jaką GDDKiA zamierza 
przeznaczyć na s�nansowanie
realizacji tego odcinka drogi 
ekspresowej S19, wynosi ponad 
1 mln 216 tys. zł. Realizacją tej 
iwnestycji zaintersownych jest 
sześciu wykonawców:  konsor-
cjum �rm Mirbud (lider), 
Kobylarnia i Interbudmontaż 
(partnerzy) – 1 384 471 942,35 
zł;  Kolin Insaat Turizm Sanayi 
ve Ticaret  – 1 416 239 220 zł;  
Stecol – 1 447 965 622,95 zł; 
konsorcjum �rm Budimex 
(lider), Gülermak (partner) – 
1 489 683 602,63 zł; PORR 
–1 514 915 277,57 zł; China 
Road and Bridge Corporation 
– 1 649 445 047,61 zł.  Oferty 
zostaną sprawdzone i ocenione 
według czterech kryteriów: 
ceny (60 proc.), przedłużenie 
okresu gwarancji jakości na wy-
posażenie tunelu, Centrum Za-
rządzania Tunelem i budynków 

technicznych oraz na ekrany 
akustyczne, instalacje zasilające  
i konstrukcje wsporcze (20 
proc.), przedłużenia okresu 
gwarancji jakości na obiekty 
mostowe wraz z ich wyposaże-
niem (10 proc.), a także prze-
dłużenie okresu gwarancji jako-
ści na tunel oraz konstrukcje 
oporowe w tym portale tunelu 
(10 proc.). Po wery�kacji złożo-
nych ofert podjęte zostaną dal-
sze decyzje. 

Prace
Fragment szlaku Via Carpatia 
przebiegać będzie po zróżni-
cowanym wysokościowo tere-
nie, charakteryzującym się 
skomplikowaną budową geo-
logiczną (�isz karpacki). Inwe-
stycję z perspektywy realiza-
cyjnej należy traktować jako 
skomplikowaną i wymagającą, 
lecz w efekcie �nalnym kie-

rowcy zyskają jedną z ciekaw-
szych tras widokowych w wo-
jewództwie podkarpackim.  
Zakres inwestycji obejmuje 
budowę odcinka drogi ekspre-
sowej o długości ok. 6,4 km  
o przekroju dwujezdniowym 
po dwa pasy ruchu w obu kie-
runkach wraz z pasem awaryj-
nym. W ramach zadania wy-
budowany zostanie m.in. węzeł 
drogowy Domaradz zlokalizo-
wany w miejscu skrzyżowania 
S19 z drogą wojewódzką nr 
886. Powstanie również tym-
czasowy łącznik z drogą krajo-
wą nr 19 w miejscowości Lut-
cza. Jest on wynikiem etapo-
wania budowy S19 między  
Jawornikiem a Domaradzem  
i podziałem na dwa odcinki 
realizacyjne: Jawornik – Lut-
cza i Lutcza – Domaradz  
(z tymczasowym łącznikiem 
S19 z DK19). Docelowo, po 

wybudowaniu odcinka Jawor-
nik – Lutcza, droga ekspreso-
wa S19 nie będzie łączyła się  
z DK19 w Lutczy. 

W ramach zadania wybu-
dowane zostaną również 
obiekty inżynierskie. Najwięk-
szym wyzwaniem będzie bu-
dowa dwunawowego tunelu 
pod górą Hyb o długości oko-
ło 990 m. W ciągu trasy głów-
nej powstaną także: estakada, 
trzy mosty, pięć wiaduktów 
drogowych, przejście górne 
dla średnich zwierząt, a także 
szereg obiektów w ciągu do-
datkowych jezdni. Powstanie 
również Obwód Drogowy  
w Domaradzu. Jego częścią 
będzie Centrum Zarządzania 
Tunelami obsługujące tunele 
wybudowane w ciągu drogi 
ekspresowej S19 w wojewódz-
twie podkarpackim. Na po-
trzeby akcji ratunkowych wy-
konane zostaną także dwa ca-
łodobowe lądowiska dla śmi-
głowców LPR. Ponadto droga 
zostanie wyposażona w urzą-
dzenia bezpieczeństwa ruchu 
drogowego oraz ochrony śro-
dowiska. GDDKiA planuje, że 
prace projektowe i roboty bu-
dowlane zostaną ukończone  
w ciągu 53 miesięcy od daty 
podpisania umowy.  

Via Carpatia
Szlak Via Carpatia to kluczowy 
korytarz transportowy łączący 
Europę Północną i Południo-
wą. Na terenie Polski trasa  
będzie miała około 700 km 
długości. W skład szlaku drogo-
wego Via Carpatia wchodzą 
odcinki dróg ekspresowych 
S61, S16 i S19 przebiegające 
przez teren pięciu woje-
wództw: podlaskiego, warmiń-
sko-mazurskiego, mazowiec-
kiego, lubelskiego i podkarpac-
kiego. W  naszym wojewódz-
twie S19 będzie miała docelowo 
długość ok. 169 km. 

dcz

Dobre informacje popłynęły do sanockiego szpitala. Placów-
ka będzie mogła zakupić sprzęt o wartości 1,5 mln zł do walki 
z sepsą, a wszystko dzięki środkom, jakie udało się zebrać 
podczas 31. Finału Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy.

1,5 mln zł na zakup 
sprzętu medycznego

WOŚP

W tym roku ponownie padł 
rekord zebranych środków 
podczas 31. Finału WOŚP. 
Udało się zebrać nieco ponad 
243 mln zł, to aż o blisko 19 
mln więcej niż przed rokiem. 
W tym roku środki były zbie-
rane na walkę z sepsą. WOŚP 
planuje zakupić sprzęt dla 
ponad 200 pracowni mikrobio-
logicznych, które wnioskowały  
wsparcie. Na liście znalazł się 
Samodzielny Publiczny Zespół 
Opieki Zdrowotnej w Sanoku, 
który planuje zakupić cztery 
urządzenia o wartości blisko, 
1,5 mln zł.  Będzie to sprzęt do 
szybkiej identy�kacji mikroor-
ganizmów, dzięki spektrome-
trowi masowemu, diagnozowa-
nie sepsy jest możliwe w ciągu 
kilkunastu minut, ponadto 
zostanie zakupiony automa-
tyczny system do ilościowego 
oznaczania lekowrażliwości, 
oznaczenie lekowrażliwosci 
bezpośrednio z dodatniej  

próbki krwi oraz na komorę 
laminarną. Pierwsze zakupy 
sprzętu zaplanowano już na 
koniec maja. Jak wynika z naj-
nowszych badań, w skali glo-
balnej sepsa jest przyczyną 20 
proc. wszystkich zgonów. 
Według Światowej Organizacji 
Zdrowia, w 2017 roku sepsa 
wystąpiła u 49 milionów ludzi 
na świecie – 11 mln zmarło z jej 
powodu. Prawie połowa zacho-
rowań dotyczyła dzieci. 

– Wieloletnie efekty zaan-
gażowania osób w bieszczadz-
kie edycje Orkiestry  i jej 
ogromne wspieranie przez 
mnóstwo instytucji i osób, 
obecnie pięknie procentuje. 
Warto przypomnieć, że w ubie-
głym roku szpital otrzymał 
również sprzęt medyczny  
o wartości 400 tys. zł. Niech 
moc będzie z nami – mówi 
Sebastian Niżnik, szef Biesz-
czadzkiego Sztabu WOŚP. 

dcz

Drewniana architektura sakralna stanowi jedną z najważniej-
szych części dziedzictwa kulturowego Podkarpacia. Właśnie 
dlatego posiedzenie zarządu dotyczące instytucji kultury samo-
rządu województwa odbyło się w Muzeum Budownictwa Ludo-
wego.

Zarząd województwa podkarpackiego obradował w Sanoku 

Obok marszałka Władysława 
Ortyla wzięli w nim udział 
wicemarszałkowie Ewa Draus 
i Piotr Pilch oraz członek  
zarządu Anna Huk, a także 
sekretarz Lesław Majkut  
i skarbnik Janina Jastrząb. Po-
nadto gośćmi wyjazdowego 
posiedzenia byli miejscowi 
samorządowcy, dyrektorzy 
muzeów i przedstawiciele 
biur poselskich. 

Podczas spotkania poru-
szono wiele istotnych tematów 
dotyczących architektury 
drewnianej w kontekście dzie-
dzictwa narodowego. Bardzo 
ważnym tematem była ochrona 
przeciwpożarowa  drewnia-

nych obiektów zabytkowych 
będących w zasobach skanse-
nu. 

Druga część wyjazdowego 
posiedzenia zarządu miała 
czynny charakter. Członkowie 
zarządu wraz z zaproszonymi 
gośćmi zwiedzali ekspozycję 
„Ikona karpacka” w parku  
etnogra�cznym, czyli zbiory
ikonogra�czne od XV do XX
wieku, w tym ikonostas z Ulu-
cza. Goście biorący udział  
w posiedzeniu wzięli udział 
również w niełatwej (deszczo-
wa pogoda) wspinaczce, by 
zobaczyć cerkiew Wniebo-
wstąpienia Pańskiego w Ulu-
czu. Cerkiew jest oddziałem 

terenowym sanockiego mu-
zeum. Należy do najstarszych 
zachowanych przykładów ar-
chitektury cerkiewnej na tere-
nie Polski.

– Dwie spośród siedemna-
stu wojewódzkich instytucji 
kultury, czyli skansen w Sano-
ku oraz skansen w Kolbuszo-
wej opierają swoją działalność 
na ochronie i eksponowaniu 
jednych z najbardziej znaczą-
cych w skali kraju kolekcji hi-
storycznej architektury drew-
nianej zgromadzonych w tych 
placówkach z obszaru całego 
Podkarpacia, a nawet spoza 
obecnych granic wojewódz-
twa. Są to dla nas niezwykle 
ważne placówki, dlatego zde-
cydowaliśmy się całe posie-
dzenie zarządu poświęcić wła-
śnie tej tematyce – powiedział 
marszałek Władysław Ortyl.
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Inwestycje w kulturę
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 Już po raz szósty odbył się rajd z cyklu: „Szlakami nieistniejących bieszczadzkich wsi”. Tym 
razem grupa udała się w malownicze strony, gdzie ciągle można zobaczyć pozostałości po  
nieistniejącej już dzisiaj wsi – Rosolin.

PTTK – Koło Terenowe nr 1

Rosolin – tajemnicza bieszczadzka wieś

Rajd odbydwa się cyklicznie, 
na początku wiosny i późną je-
sienią. Jego organizatorem jest 
Zarząd Koła Terenowego nr 1 
przy Oddziale P�K „Ziemia
Sanocka” w Sanoku. 40-osobo-
wą  grupę poprowadził Stani-
sław Sieradzki, przewodnik,  
a zarazem prezes P�K Sanok.

Najpierw grupa udała się 
do wsi Polana, gdzie znajduje 
się świetlica wiejska, powstała 
z inicjatywy Związku Strzelec-
kiego „Strzelec – Orlęta”  
w Polanie. Związek był organi-
zacją patriotyczną i paramili-
tarną, założoną w 1910 roku 
we Lwowie. Celem związku, 
który zrzeszał młodzież szkol-

ną i przedszkolną, a którego  
głównym komendantem był 
Józef Piłsudski było wycho-
wywanie i szkolenie przyszłej 
kadry żołnierskiej. Budynek 
świetlicy wiejskiej jest świad-
kiem bardzo skomplikowa-
nych wydarzeń, tak znamien-
nych w historii Kresów.  
Zawiera w sobie mieszkankę 
śladów II Rzeczypospolitej,  
a także czasów z sowieckim 
komunizmem na czele. Świe-
tlica w Polanie była i nadal jest 
ważnym centrum życia spo-
łeczno-kulturalnego dla tutej-
szych mieszkańców, to okazały 
budynek w centrum wsi, nie-
opodal znajduje się kościół 

pw. Przemienienia Pańskiego 
oraz cerkiewka pw. św. Miko-
łaja. Znajduje się w niej biblio-
teka, mini muzeum „Polańskie 
Zbiory Historyczne” oraz 
duża sala ze sceną i zapleczem 
kuchennym. Społeczność po-
lańska od lat spotyka się w niej 
na zabawach wiejskich, akade-
miach, uroczystościach pa-
triotycznych, kiermaszach 
świątecznych, zebraniach so-
łeckich czy na wyborach.  
O zbiorach historycznych, ja-
kie znajdują się w świetlicy, 
opowiedziała rajdowiczom 
Maria Faran, która urodziła  
się w Polanie. W budynku 
możemy podziwiać starodaw-

ne mundurki szkolne, narzę-
dzia rolnicze, miniatury bu-
dynków, czy stare gazety,  
a także przedmioty codzien-
nego użytku. Następnie grupa 
wybrała się w podróż po nie-
istniejącej już bieszczadzkiej 
wsi Rosolin, która leży w doli-
nie potoku Czarnego. Zapo-
mniana wioska odsłoniła 
przed podróżnymi liczne ślady 
w postaci starych piwnic, jam, 
przedmiotów, których używali 
tamtejsi mieszkańcy. O tym, 
że tamte tereny zamieszkiwali 
dawniej ludzie, świadczą drze-
wa owocowe, sadzone przy 
domostwach, które pamiętają 
czasy wojny i przesiedleń.  
Teraz jest to miejsce, do które-
go zaglądają nieliczni. We wsi 
stała niegdyś cerkiew, przy 
której znajdował się cmentarz. 
Do   dziś zachowały się nielicz-
ne mogiły ziemne, w tym 
miejscu stoi jeden drewniany 
krzyż, który postawiono już 
współcześnie. Po chwili zadu-
my i odpoczynku w malowni-
czej dolinie grupa udała się  
w dalszą drogę, gdzie w skali-
stym brzegu potoku Czarnego 
woda wyżłobiła grotę ok.  
10 m głębokości, nazwaną  
Jahybta. Obecnie jest zwie-
dzana i znana jako „Jaskinia  
w Rosolinie”. Wielkie wrażenie 
zrobiła na wszystkich skała, 
która jest bardzo wysoka jak 
na bieszczadzkie warunki i za-
okrąglana, na jej górze rosną 
liczne drzewa, które wyglądają 
jakby miały zaraz spaść nam 
na głowę. Stanisław Sieradzki 
pokazał turystom kolejną ja-
skinię, niestety wejście do niej 
jest niemożliwe, z powodu 
trudno dostępnego miejsca. 
Ostatnim punktem wycieczki 
była wizyta w cerkwi pw. św. 
Mikołaja, gdzie oprócz zwie-
dzania świątyni powstałej  
w 1790 roku chętni mogli od-
mówić koronkę do Bożego 
Miłosierdzia pod przewodnic-
twem zaprzyjaźnionego księ-
dza Piotra Bartnika. Kolejne 
odkrywanie nieistniejących 
bieszczadzkich wsi i historii 
ludzi, którzy zamieszkiwali 
zapomniane tereny, odbędzie 
się późną jesienią, kiedy to 
przyroda odsłoni elementy 
dawnego życia.

dcz

Oluś
Kocurek ma około roku.   
Został potrącony przez sa-
mochód i jest po operacji.  
To niezwykle miziasty i deli-
katny kotek. Najchętniej nie 
schodziłby z kolan. Jedna 
łapka jeszcze nie jest w pełni 
sprawna, ale to kwestia czasu 
zanim wróci do pełnej spraw-
ności. Oluś potrzebuje no-
wego, dobrego domu. Kocu-
rek musi zostać kotem do-
mowym (bez wychodzenia 
na zewnątrz). Oluś to kot  
o przecudownej urodzie. 

Yogi
To psie dziecko odebrane in-
terwencyjnie nieodpowie-
dzialnemu właścicielowi. Ma 
około roku. To wesoły, ener-
giczny, wpatrzony w człowie-
ka psiak. Uwielbia spacerki  
i zabawę, toleruje inne psiaki, 
nie wiemy, jaki ma stosunek 
do kotów. Został odrobaczony 
i zaszczepiony przeciw wście-
kliźnie. Czeka go zabieg ka-
stracji. Nie pozwólmy mu 
spędzić życia za kratkami koj-
ca. Kto pokocha małego 
Yogiego? 
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Chrześcijanie obrządków wschodnich, w tym także prawo-
sławni i grekokatolicy z Podkarpacia, w ostatni weekend 
świętowali Zmartwychwstanie Chrystusa. Na uroczysto-
ściach w Para�i Prawosławnej św. Trójcy w Sanoku zgroma-
dziło się około 300 osób. 

Święta w obrządku 
prawosławnym 

Wielkanoc

Według danych Głównego 
Urzędu Statystycznego  
w Polsce jest około pół milio-
na wyznawców prawosławia. 
W Sanoku mieszka około 50 
rodzin prawosławnych, lecz 
przez wojnę w Ukrainie  
w cerkwi widzi się więcej 
wiernych. Część  uchodźców 
jest chrześcijanami właśnie 
prawosławnego obrządku. 

W związku z Wielkanocą 
sobór biskupów polskiej Cer-
kwi prawosławnej skierował 
do wiernych orędzie paschal-
ne, które w święta było  
odczytywane w cerkwiach.  
W ocenie prawosławnych 
hierarchów, współczesny świat 
przechodzi „proces reorgani-

zacji życia osobistego i spo-
łecznego, następuje załama-
nie dotychczasowych pojęć  
i zwyczajów”.

„Cerkiew stoi w obliczu 
trudnych procesów dotyczą-
cych ludzkiej wolności, god-
ności, moralności. Spada  
poziom odpowiedzialności 
duchowej, kultury, następuje 
rozkład zdrowej rodziny,  
rośnie przestępczość. Działa-
nia szatana zadają wielki cios 
osobowości człowieka. Du-
chowa degradacja człowieka 
staje się głównym źródłem 
patologii” – usłyszeliśmy  
w odczytanym  w wielkanoc-
nym orędziu.

ew
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„Dumni z Ewangelii, dumni z Polski” pod tym hasłem zorganizowano 30. Spotkanie Młodych. Sanok gościł młodzież po raz 
czwarty. Wcześniejsze spotkania odbyły się kolejno w 1997 r., 2003 r. i 2011 r. Blisko dwa tysiące uczestników wzięło udział  
 w warsztatach, zajęciach, koncertach i modlitwie. 

było wziąć udział w tańcu inte-
gracyjnym, a także wysłuchać 
koncertu z okazji 30-lecia  
w wykonaniu Diakonii Muzycz-
nej Archidiecezji Przemyskiej 
oraz zespołu NieMaGoTu.  
Na scenie głównej swoją „sie-
dzibę” miało Studio Jubile-
uszowe 30-lecia SMAP, prowa-
dzone przez radio i TV Fara. Na 
koniec sobotniego dnia młodzi 
wzięli udział w spotkaniu przy 
krzyżu w kościele Chrystusa 
Króla, której przewodniczył 
abp Adam Szal, gdzie udział 
wzięli wszyscy obecni księża 
biskupi. W niedzielę po poran-
nej modlitwie młodzi udali się 
na plac przed Farą, po czym 
przemaszerowali we wspólnej 
procesji na rynek, gdzie odbyła 
się msza święta. Na koniec prze-
kazano Krzyż SMAP delegacji 
młodych i ogłoszono nowe 
miejsce 31 SMAP 2024, któ-
rym będzie Łańcut.

– Pragnę podziękować 
wszystkim, którzy przyczynili 
się do organizacji tegorocznego 
wydarzenia w Sanoku. Dzięki 
ich zaangażowaniu i pracy 
mogliśmy ugościć blisko 2000 
uczestników SMAP.  Serdeczne 
podziękowania kieruję do 
uczestników jubileuszowego 
SMAP – dzięki wam Sanok 
przez ostatnie dni nasycił się 
pozytywną energią. Mam 
nadzieję, że wielu z was jak naj-
lepiej zapamięta nasze miasto 
– napisał na swoich mediach  
społecznościowych burmistrz 
miasta Tomasz Matuszewski. 

Zapraszamy do obejrzenia 
fotogalerii z dwóch, jakże barw-
nych i wesołych weekendo-
wych dni. 

esw

Spotkanie Młodych Archidiecezji Przemyskiej 
Pierwszego dnia, po przyjeździe 
i „zameldowaniu” w miejscach 
noclegowych, młodzi zawiązali 
wspólnoty w kościołach, a także 
uczestniczyli w nabożeństwie. 
Drugiego dnia młodzież udała 
się na rynek, gdzie przy dźwię-
kach muzyki oddała się modli-
twom. Animatorzy zachęcali 
młodzież do wspólnej zabawy,  
a sanocki rynek rozbrzmiał 
muzyką i śmiechem młodych 
ludzi. Takiego tłumu już dawno 
nie było, miasto ożyło pod 
naporem przechadzających się 
uczestników. Młodzież spała  
w szkołach i domach prywat-
nych. Gospodarze z życzliwo-
ścią przyjęli gości pod swoje 
dachy. Sobotnia pogoda pozo-
stawiała wiele do życzenia, cza-
sem słońce, czasem deszcz nie 
zniechęcił jednak młodych 
uczestników, którzy dobrze się 
bawili i zarażali uśmiechem. 
Można powiedzieć, że ich dobra 
energia zaprocentowała w nie-
dzielę, bo nad miastem rozbły-
sło piękne słońce, sprawiając, że 
liturgia pod gołym niebem 
nabrała wyjątkowego charak-
teru. 

Za każdym razem mło-
dzież, która bierze udział  
w modlitwie i przez chrześci-
jańską radość daje swoje świa-
dectwo wiary, robi niezwykłe 
wrażenie. Tegoroczny hymn 
pn. „Wierzę w Kościół Chry-
stusowy” wzbogaciła oprawę 
SMAP. 

W o�cjalnym rozpoczęciu
uroczystości udział wziął bur-
mistrz miasta Tomasz Matu-
szewski oraz starosta Stanisław 
Chęć. Włodarz powitał gości 
obecnych na rynku oraz podzię-
kował księdzu biskupowi Ada-
mowi Szalowi za możliwość 

przyjęcia młodzieży, która przy-
była do miasta, by odbyć jubile-
uszowe spotkanie. Do udziału 
w koncertach nie trzeba było 
dwa razy namawiać. Młodzież 
chętnie uczestniczyła w zorgani-
zowanych spotkaniach i mszach. 
Młodzi wzięli udział w spotka-
niu z egzorcystą ks. Andrzejem 
Skibą w kościele Farnym  
pt. „Zagrożenia wiary Q&A”. 
Uczestnikom umożliwiono 
również darmowe obejrzenie 
meczu piłki nożnej i bezpłatny 
wstęp do zamku i skansenu, 
wystarczył jedynie identy�ka-
tor. W sekcji kulinarnej młodzi 
mogli wziąć udział w ozdabia-

Jubileuszowa 30. edycja

niu jubileuszowego piernika,  
a przy placu św. Michała odby-
wały się rozmowy o powołaniu  
i życiowych drogach z klery-
kami, małżonkami z poradni 
rodzinnej. Również na placu 
swoją siedzibę miały promocje 
wolontariatów, ruchów i reko-
lekcji młodzieżowych, a także 
misyjne. Z kolei w kościele fran-
ciszkańskim młodzi mogli 
odbyć spowiedź. Temu wszyst-
kiemu towarzyszył szereg 
występów, m.in. na scenie bocz-
nej odbył się koncert kleryków, 
a także występ Szkoły Nowej 
Ewangelizacji – Bankruci. Rów-
nież na scenie bocznej można 
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W piątek 21 kwietnia o godz. 18.00 organiza-
torzy zapraszają na pierwsze spotkanie autor-
skie w ramach projektu „Podróże małe i duże. 
Z Gór Słonnych na Mount Everest” realizowa-
nego dzięki do�nansowaniu ze środków Mini-
stra Kultury i Dziedzictwa Narodowego po-
chodzących z Funduszu Promocji Kultury.

Jarosław Kret w MBP

Spotkanie z podróżnikiem

 Pierwszym zaproszonym go-
ściem będzie Jarosław Kret – 
znany prezenter pogody, dzien-
nikarz telewizyjny, podróżnik  
i fotoreporter. Od wielu lat łą-
czy pracę z życiową pasją – po-
dróżowaniem. Odwiedza inte-

resujące zakątki Polski, a także 
miejsca odległe i egzotyczne. 
Jest autorem ponad 20 reporta-
ży podróżniczych m. in.: „Mój 
Egipt”, „Moje Indie”, „Moja 
Ziemia Święta”.

ew

Recital piosenek francuskich odbędzie się w Sali Koncerto-
wej Państwowej Szkoły Muzycznej I i II st. im. Wandy Kossa-
kowej 21 kwietnia o godz. 18.00. Zaśpiewa niezrównana  
Dagny Mikoś wraz ze wspaniałymi muzykami – Dariuszem 
Kotem i Pawłem Jarosińskim! Wstęp wolny! (ew)

Recital piosenek francuskich 

Bohaterem dzisiejszego zwiedzania eksponatów Muzeum 
Historycznego jest szyszak – rycerski, husarski.

Specyfikacja: Dzwon, otoczony złoconymi mosiężnymi guzami, 
przedzielony został kanelowanymi strefami, a zwieńczony ster-
czynką. Szeroki daszek z prostym nosalem. Ponad daszkiem, 
na froncie uchwyt na piórko. Z tyłu szeroki czterofolgowy nakar-
czek nabijany złoconymi, mosiężnymi guzami. Policzki perforo-
wane, z mosiężnymi guzami.
Materiał: stal, mosiądz, fragmenty skóry
Waga: 1,75 kg

Wyjątkowe eksponaty Muzeum Historycznego

Szyszak husarski 
z XVII wieku

– W naszych zbiorach znajdu-
je się coraz więcej eksponatów 
ilustrujących broń husarską  
i wyposażenie. Husaria była 
najbardziej elitarną i spekta-
kularną formacją zbrojną  
w dziejach naszego oręża. 
Odnosiła wielkie zwycięstwa 
chociażby pod Kircholmem, 
Trzcianą, Kłuszymem czy 
Chocimem. Musimy wspo-
mnieć o jednym z najwięk-
szych zwycięstw w Wiedniu 
w 1683 roku – mówi dyrektor 
Jarosław Sera�n.

Husaria była formacją na 
wskroś polską. Choć podob-
ne próbowano wprowadzać  
w innych państwach, to jednak 
bez pożądanych rezultatów. 

– Obecnie broń husarska 
należy do eksponatów bardzo 
pożądanych przez kolekcjo-
nerów i muzea, nie tylko  
w kraju, ale i na świecie. 
Uzbrojenie husarskie należy 
do „rarytasów” dla znawców 
tematu. Cieszymy się nie-
zmiernie, że udało nam się 
ten szyszak zdobyć. Jest dato-
wany na pierwszą ćwierć XVII 
w. To szyszak o�cerski, a za-
tem z czasu potęgi militarnej 
Rzeczypospolitej – opowiada 
Sera�n.

Szyszak wykonano w spo-
sób efektowny, znamionujący 
wysokie rzemiosło. Dzwon 
jest otoczony mosiężnymi 
guzami, pro�lowymi koncen-
trycznie żebrami. Posiada 
szeroki daszek z prostym no-
salem. Ponad daszkiem znaj-
duje się uchwyt na pióro, co 
oznacza, że właściciel był bar-
dzo zamożny, a to podnosi 
wartość eksponatu. Dodatko-
wo szyszak posiada perforo-

wane policzki, również zdo-
bione miedzianymi guzami.

– Takich szyszaków bę-
dziemy prezentować w zbro-
jowni pięć, jednak ten jest 
bardzo wyróżniający się. Wy-
bija się poziomem wykonania. 
Chcemy odtworzyć całego 
husarza łącznie z kopią  
i skrzydłami, które były zna-
kiem rozpoznawczym husar-
skich wojsk. Siały zamęt i po-
strach – dodaje dyrektor.

Kilkuset jeźdźców husar-
skich wywoływało postrach 
wśród wrogów. Ich strój 
skrzydła, które podczas jazdy 
wydawały też dźwięk (natu-
ralnie powodowany przez 
wiatr) musiały być dla ówcze-
snych widzów zjawiskiem 
nietuzinkowym. Wspomnia-
ny szyszak i  inne elementy 
zbroi niebawem będzie moż-
na podziwiać w muzeum, do 
czego serdecznie zapraszamy.

Wspomnijmy skalę dzia-
łania husarii na przykładzie 
bitwy pod Kircholmem. 
Rozmiar naszego  zwycięstwa 
najlepiej ilustrują straty obu 
stron. Polacy stracili ok. 100 
żołnierzy, gdy szwedzkie stra-
ty wynosiły nawet 9 tys.  
z 11 tys. posiadanych sił. Pod 
wrażeniem sukcesu husarii 
byli m.in.: papież Paweł V 
(który napisał o Chodkiewi-
czu: „Okazałeś się być naj-
chwalebniejszym i najmędr-
szym wodzem”.), król Anglii 
Jakub I, sułtan turecki Ahmed 
I oraz szach perski Abbas 
Wielki, którzy przysłali listy 
pełne uznania.

Warto zaplanować wy-
cieczkę do muzeum.

Edyta Wilk 

Tym razem autor pokusił się  
o przedstawienie najznamienit-
szych artystów związanych  
z sanockim Przedmieściem. 
Wcześniejsza publikacja przed-
stawiała „zwykłych” obywateli 
naszego miasta, tym razem 
mamy możliwość poznania 
tych, których dotknęły muzy 
wrażliwości i otwartości na 
świat sztuki.

Wydana przez wydawnic-
two Ruthenus publikacja sta-
nowi wybór kilkunastu postaci 

Przedmieszczanie – zwykli, 
niezwykli mieszkańcy 

Spotkanie w MBP

Ostatni weekend był pełen wydarzeń. Za najważniejsze uznać należy chyba spotkanie autor-
skie z Jerzym Chytłą.  Autor kolejny raz opisał dzieje rodzin mieszkających na Przedmieściu 
od połowy XIX wieku do czasów współczesnych. Przedstawione osoby to postaci nietuzinkowe, 
kochające swą małą ojczyznę. Poprzednia część zdobyła bardzo pochlebne recenzje, więc  
nikogo nie zdziwiła pełna sala w Miejskiej Bibliotece Publicznej. 

malarzy, rzeźbiarzy, gra�ków 
i innych artystów, działających 
na przestrzeni ostatnich 100 
lat na terenie Przedmieścia,  
w tym tworzących także 
współcześnie. Niektóre z dzieł 
tych artystów w tym: Leona 
Getza, Władysława Lisow-
skiego czy Jerzego Wojtowicza 
i Franciszka Prochaski można 
oglądać w Muzeum Historycz-
nym.

Rozdział poświęcony jest 
też Tadeuszowi Baruckiemu, 

wieloletniemu współpracow-
nikowi „Tygodnika Sanoc-
kiego”. Autor nadmienił, że 
panu Baruckiemu powinna 
zostać poświęcona zupełnie 
osobna publikacja. Szuber, 
Vetulani czy Getz to niektóre 
osoby, których zdjęcia i histo-
rie znajdują się w publikacji.

– Smutne jest to, że wiele 
osób posiada zdjęcia, są one 
stare, unikatowe, ale niepod-
pisane. Przy pracy nad książką 
dostawałem możliwość do 

wglądu w niejedno archiwum 
domowe, ale część zdjęć nie 
udało się opisać, przypisać do 
konkretnej osoby – opowia-
dał autor o pracy nad książką. 

Dużo miejsca Chytła 
poświęcił historiom związa-
nym z malarzem Michałem 
Leszczyńskim i jego rodziną 
(m.in. Gὅlisów, Bieńkow-
skich, Bukowskich i innych). 
Michał Leszczyński-Lester 
był jednym z najbardziej  
znanych malarzy związanych  
z Sanokiem.

Oprócz bogactwa zdjęć, 
autor dotarł do wielu cieka-
wych historii związanych  
z mieszkańcami przedmieść 
miasta. Jedna z historii doty-
czy zdobycia Monte Cassino  
i wysłania informacji gołę-
biem o zakończonych działa-
niach wojennych. Kto i jak to 
wykonał, znajdziecie państwo 
w publikacji. Historia warta 
przeczytania.

Słów uznania nie żałował 
gospodarz wydarzenia Leszek 
Puchała, dyrektor biblioteki.

– Książka Jerzego Chytły 
o sanockim Przedmieściu jest 
próbą ukazania tej dzielnicy 
jako osobnego bytu, choć 
żyjącego w symbiozie z mia-
stem. Charakterystycznym 
dla Przedmieścia było funk-
cjonowanie w cieniu Sanoka, 
co wydaje się być naturalnym 
dla takich osad. I chociaż 
przedmieszczanie przez wiele 
pokoleń żyli w przekonaniu 
swojej odrębności, to historia 
obeszła się dosyć okrutnie  
ze źródłami historycznymi, 
dotyczącymi tej samodzielnej 
przecież przez wieki gminy. 
Przekonał się o tym Jerzy 
Chytła, zbierając przez lata 
okruchy przekazów źródło-
wych. Mocną stroną opraco-
wania jest bardzo bogata  
ikonogra�a, wprowadzająca 
w klimat dawnego Przedmie-
ścia. W książce znajdziemy 
mnóstwo fotogra�i, planów
architektonicznych, map,  
a także reprodukcji pięknych 
rysunków – powiedział dyrek-
tor Puchała.

Edyta Wilk 

Państwowa Szkoła Muzyczna

AU
TO

R

AR
CH

. M
H 

SA
NO

K



21 kwietnia 2023 r. | EDUKACJA |

Kolumnę opracowała: EMILIA WITUSZYŃSKA

Zakończyła się IV edycja Ogólnopolskiego Konkursu Matema-
tyczno – Informatycznego INSTALOGIK 2022/2023, w której 
udział wzięli  uczniowie sanockich szkół podstawowych.

Instalogik 2022/2023

Z klas czwartych najlepszy wy-
nik w powiecie sanockim i tytuł 
Laureata I miejsca otrzymała 
Klara Szwarc uczennica SP8.  
Z klas szóstych najlepiej zapre-
zentowali się: laureat II miejsca, 
najlepszy wynik w powiecie  
sanockim Antoni Nocuń (SP8), 
laureat III miejsca, z drugim 
wynikiem w  powiecie sanockim 
Jakub Solecki (SP6), �nalistka
na szczeblu ogólnopolskim 
Magdalena Bochnak z trzecim 

Zakończyły się IX Mistrzostwa Polski w pracy z tekstem komputerowym. Uczniowie klasy 8a: 
Marcel Pach, Mikołaj Dżugan i Kacper Filipczak zostali wicemistrzami Polski w tak trudnej  
i niezwykle wymagającej dyscyplinie. 

Wicemistrzowie Polski

W Zespole Szkół nr 2 odbyła się już piąta edycja Konkursu 
Wiedzy Technicznej dla szkół podstawowych. Konkurs zgro-
madził 19 uczniów z zainteresowaniami technicznymi i miał 
na celu wyłonienie ucznia szkoły podstawowej, który posiadł 
szeroką wiedzę z zakresu współczesnej techniki i nadać mu  
zaszczytny tytuł „MÓZG ROKU 2023”. Poza szkołami podsta-
wowymi z Sanoka w konkursie uczestniczyli również ucznio-
wie z Poraża i Pobiedna. 

Finalistki konkursu
wiedzy o Chorwacji 

SP2 i SP9

Uczennice klasy 8 z SP2 Izabela Chybiło i Milena Słysz, ale 
również ich koleżanki z SP9, uczennice klasy 8: Zo�a Kur-
piel i Lena Lewandowska oraz klasy 7: Amelia Czujko, Maja 
Jagniszczak i Lena Rudnicka intensywnie przygotowywały 
się do wojewódzkiego etapu konkursu wiedzy o Chorwacji. 

Celem konkursu było posze-
rzenie wiedzy uczniów szkół 
podstawowych na temat Chor-
wacji, jak również pogłębienie 
współpracy pomiędzy oby-
dwoma krajami, szczególnie  
w zakresie edukacji młodego 
pokolenia. Organizatorem kon-
kursu był Konsulat Republiki 
Chorwacji w Krakowie, przy 
współudziale właściwych Kura-
torów Oświaty i Marszałków 
trzech województw: małopol-
skim, podkarpackim i śląskim. 
W województwie podkarpac-
kim honorowym patronatem 
konkurs objął marszałek  
Władysław Ortyl. Uczennice 
otrzymały „przepustkę” do 

Wyłoniono „Mózg Roku 2023”

Szkoła Postawowa nr 6

Podczas �nału ich zadanie po-
legało na maksymalnie szyb-
kim, a zarazem bezbłędnym 
przepisaniu tekstów w dwóch 
konkurencjach: przepisywanie 
z monitora komputerowego 
oraz przepisywanie z wydru-
ków, z kartek papieru. Mi-
strzostwa rozegrane zostały  
15 kwietnia 2023 r. na Stadio-
nie Miejskim w Tychach, a ich 
głównym organizatorem było 
Stowarzyszenie Inter�no  Pol-
ska z siedzibą w Tychach.

Chłopcy poradzili sobie  
z tą konkurencją znakomicie. 
W eliminacjach na 152 szkoły 
podstawowe byli niezaprze-
czalnie na I miejscu przed 
drużyną ze Szkoły Podstawo-
wej nr 1 w Ustrzykach Dol-
nych. Niestety w �nale musieli
uznać wyższość konkurentów, 
zwłaszcza, że jeden z ich repre-
zentantów stanął „na pudle”  
w klasy�kacji indywidualnej.
Nie mniej  wicemistrzostwo 
Polski to bardzo duży sukces.

Uwzględniając popełnione 
błędy oraz uśredniając wynik  
z dwóch konkurencji, Marcel 
pisze z prędkością 337 znaków 
na minutę, Mikołaj z prędko-
ścią 277 znaków na minutę,  
a Kacper 250  znaków na mi-
nutę. W sumie dało to druży-
nie wynik 17.291 punktów. 
Strata do zwycięzców jest bar-
dzo niewielka, bo tylko 732 
punkty. Zwycięstwo było  
w zasięgu ich palców.

Zespół Szkół nr 2

Ogólnopolski konkurs matematyczy

rący udział wykazali się dużą 
wiedzą techniczną i dowiedli 
szerokich zainteresowań,  
o czym świadczyły wyniki te-
stu, którego pytania były  
w większości na poziomie 
szkoły średniej. Część prak-
tyczna przebiegała w miłej at-
mosferze rywalizacji i nawet 
emocji, gdyż na zwycięzców 
czekały cenne nagrody.

Zwycięzcą Konkursu zo-
stał uczeń Szkoły Podstawo-
wej w Porażu, Grzegorz 
Grzyb i otrzymał tytuł 
„MÓZG ROKU 2023”. Wy-
kazał się wyjątkową wiedzą  
z przedmiotów technicznych; 
w części pisemnej uzyskał  
35 punktów na 40, a w części 
ustnej – 57 punktów na moż-
liwych 60. Drugie miejsce 
przypadło uczniowi Szkoły 
Podstawowej nr 3 w Sanoku, 
Tomaszowi Ziobrze, a trzecie 
miejsce – uczniowi Szkoły 
Podstawowej nr 6 w Sanoku, 
Michałowi Bąkowi. Wszyscy 
laureaci otrzymali dyplomy, 
upominki oraz cenne nagrody 
główne.

Formuła konkursu składała 
się z części testowej oraz ust-
nej – praktycznej, wymagają-
cych wiedzy z różnych dzie-
dzin: elektroniki, techniki  
samochodowej, mechaniki, 
elektrotechniki, robotyki oraz 
automatyki. Uczniowie bio-

W siedzibie Klubu Garnizonowego 21 Brygady Strzelców 
Podhalańskich w Rzeszowie odbyła się I część �nału cen-
tralnego XVI edycji Ogólnopolskiej Olimpiady Przedmio-
towej pn. „Losy żołnierza i dzieje oręża polskiego w latach 
1887–1922. O Niepodległość i granice Rzeczypospolitej”

W ww. konkursie uczeń klasy 
4fp z II LO Wiktor Suwała mu-
siał wykazać się wiedzą z zakresu 
historii Polski z lat 1887–1922 
ze szczególnym uwzględnie-
niem walk Polaków na frontach 
I wojny światowej oraz okresu 
walk o ustalenie granic II Rzecz-
pospolitej Polskiej. Celem olim-
piady jest kształtowanie świado-
mości i postaw patriotycznych 

Zwolniony z matury 

młodego pokolenia poprzez 
upowszechnianie wiedzy o ty-
siącletniej historii oręża pol-
skiego oraz roli i miejscu Sił 
Zbrojnych Rzeczypospolitej 
Polskiej w życiu narodu i pań-
stwa polskiego.

Wiktor w ww. konkursie 
wywalczył tytuł �nalisty, dzięki
czemu został zwolniony z ma-
tury z historii. 

wynikiem w powiecie sanockim 
oraz �nalista Milan Jezierski. 
Z klas siódmych wyróżniły się 
dwie osoby: laureat Bartosz  
Pudelski (SP6) z najlepszym 
wynikiem w powiecie oraz �na-
lista z SP 8 Szymon Nowakow-
ski. W klasach ósmych tylko 
jedna osoba otrzymała tytuł  
�nalisty z najlepszym wynikiem
w powiecie sanockim, a była to 
Milena Jagniszczak, uczennica 
SP6 w Sanoku. 

drugiego etapu dzięki autor-
skiej prezentacji multimedial-
nej, mówiącej o walorach tego 
pięknego kraju, a także trady-
cjach Republiki Chorwacji. 
Wojewódzki etap polegał na 
pisemnym teście, tym samym 
ich wiedza i zaangażowanie 
zostały docenione przez orga-
nizatorów konkursu, dzięki 
czemu Izabela i Milena z SP2 
zajęły wysokie piąte miejsce  
w województwie, zdobywając 
tytuł �nalistek. Z kolei Amelia,
Maja, Lena, Zo�a i Lena repre-
zentujące SP9 zajęły ósme 
miejsce w województwie rów-
nież zdobywając tytuł �nali-
stek. 

W Jaśle odbył się kolejny XVII Ogólnopolski Konkurs  
Młodych Instrumentalistów im. Stefanii Woytowicz. 

Występy w Jaśle
Państwowa Szkoła Muzyczna

Wzięła w nim udział tradycyj-
nie grupa młodych uzdolnio-
nych uczniów różnych klas 
instrumentalnych Państwowej 
Szkoły Muzycznej I i II stop-
nia im. Wandy Kossakowej  
w Sanoku: Laura Pietryka  
z klasy fortepianu Janusza 
Ostrowskiego, Wiktoria Cecuła 
z klasy �etu Doroty Zubel, 
Mateusz Neckar – uczeń akor-
deonu Andrzeja Smolika  
i Paulina Zubel, pianistka 
ucząca się pod kierunkiem 
Oksany Drozdowskiej. W tym 
jak zwykle bardzo mocno obsa-
dzonym konkursie bardzo 
dobrze spisała się Paulina 
Zubel, która zdobyła III 
nagrodę i Mateusz Neckar, lau-
reat wyróżnienia, co było naj-
lepszym wynikiem akordeoni-

sty w tym konkursie – musieli 
oni rywalizować z rekordową 
grupą wykonawców na instru-
mentach dętych. Przewodni-
czący jury, prof. Andrzej Godek 
z Akademii Muzycznej w Kra-
kowie podkreślił bardzo wysoki 
i z roku na rok rosnący poziom 
konkursu i jego rolę w propa-
gowaniu muzyki polskiej,  
gdyż jednym z wykonywanych 
utworów musi być dzieło kom-
pozytora polskiego. Sanoccy 
uczniowie regularnie od samego 
początku uczestniczą w tym 
konkursie odnosząc sukcesy  
i przyczyniając się do upamięt-
nienia wybitnej polskiej woka-
listki, jaką była Stefania Woyto-
wicz, która przez kilka pierw-
szych edycji przewodniczyła 
pracom jury.

Wiktor Suwała z II LO
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Co dalej ze Specjalnym Ośrodkiem Szkolno-Wychowawczym?

niemy w budynku po ZS nr 5. Dlatego 
nie podejmowaliśmy dużych remon-
tów, ponieważ nie chcieliśmy trwonić 
naszych i tak skromnych możliwości 
�nansowych – opowiada Robert
Dudek, dyrektor SOSW, który rów-
nież jest członkiem Stowarzyszenia. 

Grzyb na ścianach
Najgorsze warunki panują w budynku 
przy ul. Lipińskiego, który jest zawil-
gocony, przez co na ścianach jest 
grzyb, przez który chorują wycho-
wankowie oraz pracownicy. Wielu  
z podopiecznych ośrodka boryka się 
z różnymi dolegliwościami, a panu-
jąca wilgoć nie ułatwia im  szybszego 
powrotu do zdrowia. 

Dyrektor podkreśla, że w budynku 
jest problem z izolacją. W piwnicy 
gromadzi się woda, która penetruje 
mury i idzie w górę. To bardzo niebez-
pieczne i dla personelu i dla dzieci, 
które ze względu na swoje choroby  
i tak już mają obniżoną odporność. 

Zgrzybiałe ściany, odpadający tynk, wąskie korytarze  
i małe pomieszczenia – w takich warunkach funkcjonują 
podopieczni Specjalnego Ośrodka Szkolno-Wychowaw-
czego. Rodzice od lat walczą, aby polepszyć warunki dla 
swoich pociech – bezskutecznie. Było wiele pomysłów  
i planów, niestety na tym się zakończyło. 

SOSW
Pod opieką ośrodka jest ponad 280 
podopiecznych. Specjalny Ośrodek 
Szkolno-Wychowawczy w Sanoku  
to placówka, która kształci dzieci  
z niepełnosprawnością intelektualną 
w stopniu umiarkowanym, znacznym, 
głębokim, z autyzmem, w następują-
cych typach szkół: szkoła podstawowa 
oraz szkoła przysposabiająca do pracy. 
Ośrodek prowadzi również zajęcia  
w ramach Zespołów Rewalidacyjno-
-Wychowawczych.

Ponadto dzieci młodsze objęte są 
Wczesnym Wspomaganiem Rozwoju 
i Przygotowaniem Przedszkolnym. 
Ośrodek dysponuje internatem dla 
uczniów zamiejscowych. Głównym 
celem SOSW jest wszechstronny roz-
wój wychowanków w możliwie jak 
najszerszym zakresie przy wykorzy-
staniu specjalnych metod dydaktycz-
no-wychowawczych, przygotowanie 
ich do przyszłego samodzielnego 
życia w społeczeństwie, pomoc  
psychologiczna, pedagogiczna, reso-
cjalizacyjna oraz rehabilitacyjna,  
a także współpraca z rodzicami oraz 
prawnymi opiekunami w zakresie 
nauczania i wychowania. Niestety, 
wiele celów, jakie przyświecają SOSW 
nie może być realizowanych z powodu 
warunków, w jakich kształcą się dzieci 
i pracuje całe grono nauczycielskie. 
Obecnie placówka mieści się w trzech 
budynkach: przy ul. Konarskiego,  
ul. Lipińskiego i ul. Cegielnianej.

Batalia o lepsze jutro
Stowarzyszenie Bądźmy Razem przy 
SOSW w Sanoku działa od 2017 roku. 
Jego członkowie robią wszystko, aby 
poprawić warunki lokalowe dla pod-
opiecznych  placówki. 

– Jesteśmy już zmęczone batalią, 
która trwa od ośmiu lat. Nie mamy 
ochoty chodzić na kolejne spotkania  
z Zarządem Powiatu Sanockiego, 
które nic nie wnoszą. Było wiele 
pomysłów na przeniesienie szkoły  
w inne miejsce. Jednak żaden z propo-

nowanych budynków nie spełnia 
wymogów. Zgłosiliśmy problem do 
posła Piotra Uruskiego, który zapew-
niał nas, że nam pomoże, tym bar-
dziej, że był wówczas przewodniczą-
cym komisji sejmowej ds. autyzmu – 
mówi Ewa Jakubowska-Osenkowska, 
prezes Stowarzyszenia.

– Jednym z najgorszych pomy-
słów jest przeniesienie SOSW do sta-
rej „Setki” przy ul. Jagiellońskiej. 
Szkoła znajduje się w samym centrum 
miasta, przy ruchliwej ulicy, nie ma 
tam parkingu, placu zabaw. Ponadto 
nie rozwiązuje to problemu, ponieważ 
dzieci nadal przebywają w dwóch 
budynkach i będą musiały w trakcie 
dnia przemieszczać się pomiędzy  
ul. Konarskiego a ul. Jagiellońską.  
Do szkoły uczęszcza młodzież, która 
porusza się na wózkach inwalidzkich. 
Jak nauczyciele mają codziennie pchać 
te wózki pod górkę, a potem mają je 
sturlać z powrotem? – dodaje zażeno-
wana.  

Rodzice proponowali przeniesie-
nie części uczniów do starego szpitala, 
kiedy to została zlikwidowana w tym 
budynku laryngologia, z uwagi na to, 
iż znajduje się tam winda, ponadto 
bliskość pomiędzy ośrodkiem przy  
ul. Konarskiego a szpitalem to zaled-
wie kilkadziesiąt metrów. 

– Okazało się, że byłaby taka moż-
liwość. Ówczesny dyrektor miał jed-
nak inną koncepcję na zagospodaro-
wanie budynku, pomimo że w zamian 
otrzymałby budynek przy ul. Lipiń-
skiego – było to dla niego za daleko, 
jednak naszym dzieciom to nie może 
przeszkadzać – opowiada Magdalena 
Bednarz, wiceprezes Stowarzyszenia. 

Według Zarządu Stowarzyszenia 
projekt remontu dawnej „Setki” to 
wyrzucanie pieniędzy w błoto. SOSW 
to największa tego typu placówka na 
naszym terenie, do której uczęszczają 
osoby z całego powiatu sanockiego,  
a nawet spoza. Edukację wczesnosz-
kolną zaczynają już dzieci, od pierw-
szego roku życia (zajęcia odbywają się 

częściowo przy ul. Konarskiego i przy 
ul. Cegielnianej) oraz osoby dorosłe, 
do 24 roku życia. 

– Na samym początku chcieliśmy, 
aby dzieci zostały przeniesione do 
„Budowlanki”, obecnie Zespół Szkół 
nr 5 przy ul. Sadowej, bowiem speł-
niała ona wszystkie wymogi, ponadto 
znajdowała się na uboczu, było miej-
sce parkingowe, na plac zabaw czy do 
uprawy warzyw. Pomysł upadł, ponie-
waż uczniowie z „Setki”, czyli daw-
nego ZS nr 5 zostali przeniesieni wła-
śnie do tej placówki. Potem pojawiła 
się kolejna koncepcja – Zespół Szkół 
Mechanicznych przy ul. Stróżowskiej. 
Miała zostać wydzielona specjalna 
strefa za pomocą parawanu dla 
naszych dzieci i uczniów pełnospraw-
nych  – kolejny dziwny pomysł, mówi 
Ewa. 

Według niej myślenie rządzących 
opiera się na pomysłach krótkofalo-
wych, nikt nie myśli o dzieciach, które 
wymagają specjalnego traktowania,  

a pomysły, które proponowali rodzice 
oraz dyrekcja ośrodka zawsze były 
odrzucane. W międzyczasie pojawił  
się pomysł przeniesienia SOSW do 
budynku po byłym Gimnazjum nr 1 
przy ul. Kochanowskiego, niestety i ten 
pomysł upadł, ponieważ zostało utwo-
rzone tam przedszkole.

– Dla nas każda opcja jest lepsza 
niż pozostanie w obecnych budynkach. 
Jeśli znalazłby się budynek, który 
moglibyśmy pozyskać po jakiejś szkole, 
to przeniesienie placówki byłoby  
o wiele szybsze niż budowa nowego 
ośrodka, choć docelowo powinna 
zostać wybudowana nowa szkoła. Pra-
gniemy, aby wszyscy nasi podopieczni 
byli w jednym budynku, wówczas zde-
cydowanie łatwiej byłoby zorganizo-
wać pracę. Obecnie nauczyciele  
i uczniowie przemieszczają się po 
całym mieście. Co stanowi kolejne 
utrudnienie. Ciągle powtarzano nam, 
że zostaniemy przeniesieni w 2023 
roku, a nowy rok szkolny rozpocz-

Walka o przetrwanie
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Problemem jest również mały i wąski 
parking z dziurawą nawierzchnią, 
busy, które przywożą i odwożą dzieci, 
muszą lawirować pomiędzy innymi 
samochodami. Wykonany plac zabaw 
przy ul. Konarskiego, choć jest ładny, 
nie jest funkcjonalny, dzieci bawią się 
w miejscu, gdzie nie ma nawet żad-
nego drzewa, przez co nie mogą 
się schronić przed słońcem. Ponadto 
nigdzie nie ma prawdziwej szatni, 
w której dzieci mogłyby się przebrać. 

– Warunki są skandaliczne! 
Wąskie korytarze, problem z poru-
szaniem, szczególnie dla dzieci, które 
jeżdżą na wózkach inwalidzkich, 
bariery architektoniczne stanowią 
dla nich oraz dla ich opiekunów 
spore wyzwanie. Ponadto jest za 
dużo dzieci, a sale są zbyt małe.  
Dzieci ze spektrum autyzmu 
powinny być w dwu-, trzyosobo-
wych klasach, nie mamy �zycznie 
gdzie ich umieścić. Nie mamy rów-
nież miejsc na wyizolowanie dzieci, 

które popadają w tzw. trudne zacho-
wania,  stają się agresywne dla siebie 
i dla otoczenia. Brakuje też pomiesz-
czeń, aby rozłożyć sprzęt do terapii, 
często potrzebne rzeczy przechowy-
wane są w kartonowych pudłach. 
Dzieci mają obiady, stołówka znaj-
duje się  przy ul. Konarskiego – pod-
opieczni muszą znowu być przywo-
żeni z różnych części miasta. Wspólne 
obiady to także forma terapii i ucze-
nie samodzielności  – opowiada 
Teresa Sieniawska, psycholog, wice-
prezes Stowarzyszenia.   

Stanisław Makarczak, jest nauczy-
cielem z ponad 20-letnim stażem, 
zasiada również w Zarządzie Stowa-
rzyszenia, prowadzi zajęcia z ręko-
dzieła. Obecnie przygotowują się do 
wystawy, która niebawem się odbę-
dzie. Na zajęciach podopieczni naby-
wają umiejętności praktycznych, 
obsługi narzędzi i urządzeń, mają 
także zajęcia plastyczne.

– Niestety, pracownia nie spełnia 
choć w minimalnym stopniu swo-
jego zadania. Często grzyb i odpada-
jący tynk są przykrywane pracami 
naszych podopiecznych, co jest nie-
dopuszczalne – mówi Stanisław. 

– Zajęcia odbywają się w maleń-
kich salach, wszystkie materiały 
muszą być pochowane w pudłach, 
aby nie uległy zniszczeniu. Pracuję 
w szkole od 30 lat, jedyne co się zmie-
niło to to, że na ścianach jest większy 
grzyb – opowiada Katarzyna Bryt, 
członek Stowarzyszenia. 

Prace wychowanków często prze-
chowują w swoich domach. Nauczy-
ciele podkreślają, że rodzice,  nie 
mają innej możliwości i muszą godzić 
się na takie warunki, bowiem nie 
mogą przenieść swoich pociech 
w inne miejsce. Według Zarządu 
rodzicie nie powinni zajmować się 
rzeczami, które leżą w gestii urzędni-
ków, to oni winni być odpowiedzialni 
za mieszkańców, za ludzi, którzy na 
nich głosowali.

– De�nitywnie nie zgadzamy się 
na przeniesienie naszych dzieci do 
„Setki”, ponieważ stary budynek 
szkoły stwarza zagrożenie dla naszych 
dzieci. Najlepszym rozwiązaniem 
jest wybudowanie nowej szkoły, 
podobnej do tej, jaka znajduje się 
w Dębicy, w której zmieściliby się 
wszyscy uczniowie. Musimy myśleć 
przyszłościowo, bowiem dzieci z róż-
nymi niepełnosprawnościami jest 
coraz więcej – uważa Ewa.

Bądźmy razem
Stowarzyszenie Bądźmy Razem przy 
SOSW zrzesza około 106 członków. 
Celem Stowarzyszenia jest przede 
wszystkim wspieranie kształcenia i roz-
woju osób niepełnosprawnych.

– Mimo że nasi podopieczni muszą 
podejmować zajęcia w tak okropnych 
warunkach, to staramy się zapewnić im 
jak najlepszą opiekę. Mamy wiele pla-
nów, które zamierzamy zrealizować.  
Jak chociażby zorganizowanie balu cha-
rytatywnego  – co prawda odbędzie się 
on dopiero w przyszłym roku, ale będzie 
to również forma terapii dla naszych 
uczniów, wstępem ma być cegiełka, 
która zasili konto Stowarzyszenia  – opo-
wiada Teresa.

Dla uczniów, którzy kończą Szkołę 
Przysposabiającą do Pracy są przygoto-
wane specjalne nagrody, w planach jest 
również nagradzanie osób, które całym 
sercem wspierają podopiecznych 
SOSW.

– Stowarzyszenie bardzo prężnie 
działa. Organizujemy naszym pod-
opiecznym Dzień Dziecka, mikołajki, 
pozyskujemy środki z zewnątrz, np. 
z Urzędu Miasta Sanoka. Do�nansowu-
jemy wycieczki, zakupujemy bilety do 
kina, często jest to jedyna okazja dla 
nich, aby gdziekolwiek pojechać czy coś 
zobaczyć, ponieważ rodziców często 
nie stać na wyjazdy lub obawiają się, że 
sobie nie poradzą  – wtrąca Ewa. 

Teresa wyjaśnia, że po ukończeniu 
SOSW ich wychowankowie niejako są 
„oddawani” pod opiekę Warsztatów 
Terapii Zajęciowej, jednak często zdarza 
się, że nie ma tam już miejsc, a takie 
osoby pozostają same sobie i zaczynają 
zamykać się  w domach. 

– Naturalne jest, by utworzyć przy 
naszym ośrodku WTZ, by nasi pod-
opieczni mogli  kontynuować  warsztaty 
i nadal się rozwijać. Niestety, problem 
braku miejsc, komplikuje nasze działa-
nia  – dopowiada Teresa.

Zdarza się, że Stowarzyszeniu udaje 
się pozyskać środki zewnętrze na zakup 
sprzętu do terapii ruchowej lub psycho-
logicznej,  niestety przez to, że nie ma 
możliwości trzymania, często drogiego 
sprzętu w odpowiednich warunkach, 
Stowarzyszenie rezygnuje z pisania pro-
jektów. Jaka przyszłość czeka podopiecz-
nych SOSW? Niewidomo. Zbliżają się 
wybory parlamentarne i samorządowe. 
Rodzice z pewnością usłyszą wiele 
pomysłów i zapewnień od polityków, 
które rozwiążą ich problemy.

Dominika Czerwińska

Od wielu lat władze powiatu 
sanockiego szukają rozwiązania, 
które umożliwi polepszenie sytu-
acji lokalowej Specjalnego Ośrodka 
Szkolno-Wychowawczego w Sa-
noku. W obecnej kadencji jest to 
zadanie priorytetowe z uwagi na 
pogarszające się warunki, w któ-
rych przebywają niepełnosprawne 
dzieci. Stąd też w 2019 roku Za-
rząd Powiatu Sanockiego złożył 
wniosek o do�nansowanie zadania 
związanego z budową, rozbudową 
i nadbudową budynku dla potrzeb 
SOSW. Wniosek uzyskał do�nan-
sowanie z Rządowego Funduszu 
Inwestycji Lokalnych w kwocie 
4 mln zł.

Natychmiast przystąpiliśmy 
do przygotowania programu 
funkcjonalno-użytkowego dla 
SOSW oraz wyłonienia wyko-
nawcy. Wszystko wskazywało na 
to, że prace wkrótce się rozpocz-
ną, niestety, ze względu na oko-
liczności związane z wystąpie-
niem pandemii COVID-19, mu-
sieliśmy podpisać aneks wydłuża-
jący termin realizacji umowy do 
3 kwietnia 2021 r.

Uruchomiliśmy procedurę 
przetargową dla zadania w formu-
le „zaprojektuj i wybuduj”, wybra-
liśmy inspektora nadzoru oraz 
podpisaliśmy umowę z wyko-
nawcą – �rmą SOL�N Sp. z o.o. 
Umowa była aneksowana z przy-
czyn od Powiatu Sanockiego nie-
zależnych, a miało to związek 
z opóźnieniem w uchwaleniu 
przez Radę Miasta Sanoka Miej-
scowego Planu Zagospodarowa-
nia Przestrzennego.

Następnie wykonawca robót 
złożył 4 sierpnia 2022 r. do Wy-
działu Architektury i Budownic-

twa wniosek o pozwolenie na bu-
dowę. Niestety, pomimo pozy-
tywnej decyzji i wezwań ze strony 
Starostwa Powiatowego w Sano-
ku, wykonawca z opóźnieniem 
wynoszącym ponad 14 miesięcy 
przedstawił do zatwierdzenia 
szczegółowy harmonogram rze-
czowo-�nansowy prac, przy czym 
równocześnie wystąpił o walory-
zację swojego wynagrodzenia. 
Sposób wystąpienia o zmianę za-
pisów umowy nie spełnił wyma-
gań formalnych, podobnie zresz-
tą, jak złożone przez wykonawcę 
dokumentacje techniczne, w któ-
rych stwierdziliśmy liczne niepra-
widłowości.

Wydłużenie terminu wyzna-
czonego na poprawianie przez 
wykonawcę błędów nie przynio-
sło efektów. W dalszym ciągu 
dokumentacja nie spełnia warun-
ków postawionych w umowie 
oraz zawiera nieprawidłowości, 
co uniemożliwia nam jej odbiór. 
Trwają rozmowy w wykonawcą, 
które przesądzą o dalszych losach 
inwestycji.

Sytuacja podopiecznych Specjal-
nego Ośrodka Szkolno-Wycho-
wawczego jest mi doskonale zna-
na, ponieważ kilkakrotnie rodzice 
i dyrektor SOSW zwracali się do 
mnie z prośbą o pomoc. Słysza-
łem już wiele koncepcji lokalizacji 
ośrodka: miał powstać nowy 
budynek w Olchowcach, potem 
ruszył remont dawnej „Setki”, 
a teraz nagle mówi się o połącze-
niu miejskich szkół i przekazaniu 
jednego budynku dla SOSW. Mu-
szę w tym miejscu przypomnieć, 
że SOSW to placówka powiatu 
sanockiego i samorząd powiato-
wy odpowiada za warunki, w ja-
kich przebywają dzieci i nauczy-
ciele. Rozumiem, że trudno jest 
w Sanoku znaleźć odpowiednią 
siedzibę dla ośrodka – taką, która 
zapewniłaby warunki odpowia-
dające standardom XXI wieku. 
Od kilku tygodni słyszę o likwida-
cji jednej z miejskich szkół na 
Wójtostwie, by SOSW miał tam 
siedzibę. Z taką propozycją wy-
stąpili rodzice, podobno z inspi-
racji jednego z członków Zarządu 
Powiatu Sanockiego. Bardzo za-
angażował się w sprawę dyrektor 
powiatowej Poradni Psycholo-
giczno-Pedagogicznej i przewod-
niczący miejskiej Komisji Oświa-
ty pan Maciej Drwięga. Obawiam 
się jednak, że w najbliższym cza-

sie takie rozwiązanie nie może 
być brane pod uwagę, ponieważ 
na razie nie ma mowy o likwidacji 
którejkolwiek ze szkół podstawo-
wych na Wójtostwie. Wiele decy-
zji musiałoby zostać podjętych, 
aby spełnione zostały wymagania 
tego procesu. Miasto skupia się 
na stworzeniu jak najlepszych 
warunków do edukacji. W tej ka-
dencji przeznaczone zostały naj-
większe środki w historii budżetu 
na edukację wczesnoszkolną 
i szkolną – ponad 80 mln złotych. 
Również największe środki �nan-
sowe zostały pozyskane na działa-
nia inwestycyjne, w tej kadencji 
zrealizujemy inwestycje eduka-
cyjne na ponad 30 mln zł.

Walka o przetrwanie
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STANISŁAW CHĘĆ, starosta sanocki

Tomasz Matuszewski, burmistrz Sanoka
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DYŻURY 
W RADZIE MIASTA

27 kwietnia 2023 r. 
(czwartek) pokój nr 67

dyżur pełni radna

Bogusława Małek
w godz. 17.00–18.00

ZARZĄD  POWIATU  W  SANOKU – INFORMUJE, 
że  w okresie od  21 kwietnia 2023 r. do 11 maja 2023 r. na tablicy ogłoszeń w siedzibie Starostwa Powia-
towego w Sanoku przy ul. Rynek 1 oraz w siedzibie Wydziału Gospodarki Nieruchomościami Starostwa 
Powiatowego w Sanoku przy ul. Kościuszki 36, jak również na stronie internetowej urzędu, wywieszono 
wykaz nieruchomości stanowiącej własność Powiatu Sanockiego, przeznaczonej do oddania w najem 
na rzecz osób prywatnych z przeznaczeniem na prowadzenie działalności gospodarczej. 

Wykaz obejmuje zabudowaną nieruchomość położoną w Sanoku obręb Olchowce, oznaczo-
ną ewidencyjnie jako działka nr 58/94 o pow. 0,7028 ha.   

 Szczegółowe informacje można uzyskać telefonicznie – nr tel.  13 46 57 612

OGŁOSZENIEOGŁOSZENIE

OGŁOSZENIE BURMISTRZA MIASTA SANOKA
w sprawie wyłożenia do publicznego wglądu projektu Miejscowego Planu Zagospodaro-
wania Przestrzennego terenu położonego w dzielnicy: Dąbrówka i Zatorze m. Sanoka,  
 o nazwie „RONDO KONOPNICKIEJ” 

Na podstawie art. 17 pkt 9 i pkt 11 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym (t.j. Dz. U. z 2022 r., poz. 503 z późn. zm.) oraz uchwały nr XLVI/421/21 Rady Miasta 
Sanoka z dnia 30 września 2021 r. o przystąpieniu do sporządzenia miejscowego planu zagospoda-
rowania przestrzennego zawiadamiam o wyłożeniu do publicznego wglądu projektu Miejscowego 
Planu Zagospodarowania Przestrzennego terenu położonego w dzielnicy: Dąbrówka i Zatorze m. 
Sanoka, o nazwie „RONDO KONOPNICKIEJ”, wraz z prognozą oddziaływania na środowisko i uzasad-
nieniem w dniach od 4 maja 2023 r. do 2 czerwca 2023 r. w siedzibie Urzędu Miasta w Sanoku, 38-500 
Sanok, ul. Rynek 1, pokój nr 50 w godzinach od 8.00 do 14.00 oraz na stronie internetowej Urzędu 
Miasta w Sanoku w Biuletynie Informacji Publicznej pod adresem: https://bip.um.sanok.pl/?c=md-
Tresc-cmPokazTresc-2297-12760.

Dyskusja publiczna nad rozwiązaniami przyjętymi w ww. projekcie miejscowego planu zagospo-
darowania przestrzennego odbędzie się w dniu 29 maja 2023 r. w siedzibie Urzędu Miasta Sanoka,  
ul. Rynek 1, 38-500 Sanok, w Sali Herbowej  w godz. od 12.00 do 13.30.

Zgodnie z art. 18 ust. 1 ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym, każdy, kto 
kwestionuje ustalenia przyjęte w ww. projekcie planu miejscowego, może wnieść uwagi.

Uwagi należy składać do Burmistrza Miasta Sanoka na piśmie w formie papierowej w siedzibie 
Urzędu Miasta w Sanoku, ul. Rynek 1, 38-500 Sanok, lub przesłać na podany adres lub w formie elek-
tronicznej, w tym za pomocą środków komunikacji elektronicznej: poprzez platformę usług admini-
stracji publicznej ePUAP lub za pomocą poczty elektronicznej na adres e-mail: wgp@um.sanok.pl  
z podaniem imienia i nazwiska lub nazwy jednostki organizacyjnej oraz adresu zamieszkania albo 
siedziby, oznaczenia nieruchomości, której uwaga dotyczy, w nieprzekraczalnym terminie do dnia  
19 czerwca 2023 r.

Ponadto na podstawie art. 39 ust. 1, art. 46 ust. 1 pkt 1, art. 54 ust. 2 i ust. 3 ustawy z dnia 3 paź-
dziernika 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa  
w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (t.j. Dz. U. z 2022 r., poz. 1029  
z późn. zm.) w okresie wyłożenia do publicznego wglądu zapewnia się możliwość udziału społeczeń-
stwa w postępowaniu w ramach strategicznej oceny oddziaływania na środowisko skutków realizacji 
projektu ww. planu miejscowego wraz z prognozą oddziaływania na środowisko, z możliwością  
zapoznania się z niezbędną dokumentacją sprawy, w miejscu i terminach podanych powyżej. 

Dane o dokumentach stanowiących dokumentację sprawy zostały zamieszczone w publicznie 
dostępnym wykazie danych o dokumentach zawierających informacje o środowisku i jego ochronie, 
o którym mowa w art. 21 ust. 1 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji  
o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddzia-
ływania na środowisko (t.j. Dz. U. z 2022 r.. poz. 1029 z późn. zm.). Zainteresowani mogą składać wnio-
ski i uwagi w postępowaniu dotyczącym strategicznej oceny oddziaływania na środowisko w termi-
nie do dnia 19 czerwca 2023 r.:

– w formie pisemnej lub ustnie do protokołu w siedzibie Urzędu Miasta w Sanoku, ul. Rynek 1, 
38-500 Sanok,

– za pomocą środków komunikacji elektronicznej bez konieczności opatrywania ich kwalifiko-
wanym podpisem elektronicznym na adres e-mail: wgp@um.sanok.pl.

Organem właściwym do rozpatrzenia uwag jest Burmistrz Miasta Sanoka.
Burmistrz Miasta Sanoka Tomasz Matuszewski       

Klauzula informacyjna przy procedowaniu miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego.  
 Przy podejmowaniu czynności związanych z: 
1) wyłożeniem projektu planu do publicznego wglądu i organizowaniu dyskusji publicznej zgodnie z art.  
17 pkt 9 w ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (t.j. Dz. U. z 2022 
r., poz. 503 z późn. zm.), zwanej dalej ustawą,
2) wnoszeniem uwag do projektu planu, zgodnie z art. 17 pkt 11 ustawy, 
3) rozpatrywaniem uwag zgodnie z art. 17 pkt 12 ustawy,  
4) wprowadzaniu zmian do projektu planu miejscowego wynikających z rozpatrzenia uwag zgodnie z art.  
17 pkt 13 ustawy,  
5) przedstawianiem radzie miasta projekt planu miejscowego wraz z listą nieuwzględnionych uwag zgodnie 
z art. 17 pkt 14 ustawy,  
obowiązują zasady przedstawione poniżej:  
 Zgodnie z art. 13 ust. 1 i ust. 2 rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 2016/679 z dnia  
27 kwietnia 2016 r. w sprawie ochrony osób fizycznych w związku z przetwarzaniem danych osobowych                      
i w sprawie swobodnego przepływu takich danych oraz uchylenia dyrektywy 95/46/WE (ogólnego rozporzą-
dzenia o ochronie danych), Dz.Urz.UE L 119 z 04.05.2016, s. 1, z późn. zm., informujemy, że: 
1. Administratorem Pani/Pana danych osobowych uzyskanych w celu realizacji procedury sporządzenia stu-
dium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego miasta Sanoka na podstawie ustawy    
z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym jest Burmistrz Miasta Sanoka  
z siedzibą w Sanoku, Rynek 1, 38-500 Sanok, e-mail: umsanok@um.sanok.pl. 
2. Burmistrz Miasta Sanoka wyznaczył inspektora ochrony danych, e-mail: iod@um.sanok.pl. 
3. Pani/ Pana dane osobowe przetwarzane będą w celu realizacji czynności o których mowa w art. 17 pkt 4, 
9 i 12-14 oraz art. 17 pkt 1 i 11 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzen-
nym (t.j. Dz. U. z 2022 r. poz. 503, z późn. zm.) oraz zgodnie z art. 6 ust. 1 lit. c RODO.  
4. Odbiorcą Pana danych może być/ będzie projektant sporządzający projekt uchwały na podstawie stosownej 
umowy.  
5. Pani/Pana dane osobowe nie będą przekazywane do państwa trzeciego ani organizacji międzynarodowej.  
6. Pani/Pana dane osobowe będą przechowywane bezterminowo jako wartość archiwalna. 
7. Posiada Pani/Pan prawo do żądania od administratora dostępu do swoich danych osobowych i ich sprostowania.  
8. Ma Pani/Pan prawo wniesienia skargi do organu nadzorczego, którym w Polsce jest: Prezes Urzędu Ochro-
ny Danych Osobowych, adres siedziby: ul. Stawki 2, 00-193 Warszawa, gdy uzna Pani/Pan, że przetwarzanie 
Pani/Pana danych osobowych narusza przepisy rozporządzenia wskazanego na wstępie.  
9. Podanie przez Panią/Pana danych osobowych jest wymogiem ustawowym.  
10. Decyzje podejmowane wobec Pani/ Pana i Pani/Pana danych osobowych nie będą podejmowanie  
w sposób zautomatyzowany, w tym nie zastosujemy wobec nich profilowania.  
W przypadku zebrania danych nie od osoby której dotyczą, przysługuje prawo informacji o źródle danych, 
jeśli nie wpływa to na ochronę praw i wolności osoby od której dane pozyskano. 

OGŁOSZENIE BURMISTRZA MIASTA SANOKA
w sprawie ponownego wyłożenia do publicznego wglądu projektu miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego terenu położonego w dzielnicy Olchowce m. Sanoka, 
o nazwie „CHROBREGO-V” 

Na podstawie art. 17 pkt 9 i pkt 11 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodaro-
waniu przestrzennym (t.j. Dz. U. z 2022 r., poz. 503 z późn. zm.) oraz uchwały nr XLVII/440/21 
Rady Miasta Sanoka z dnia 28 października 2021 r. o przystąpieniu do sporządzenia miejscowe-
go planu zagospodarowania przestrzennego zawiadamiam o ponownym wyłożeniu do publicz-
nego wglądu projektu miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu położo-
nego w dzielnicy Olchowce m. Sanoka, o nazwie „CHROBREGO-V”, wraz z prognozą oddziaływa-
nia na środowisko w dniach od 4 maja 2023 r. do 2 czerwca 2023 r. w siedzibie Urzędu Miasta  
w Sanoku, 38-500 Sanok, ul. Rynek 1, pokój nr 50 w godzinach od 8.00 do 14.00 oraz na stronie 
internetowej Urzędu Miasta w Sanoku w Biuletynie Informacji Publicznej pod adresem: https://
bip.um.sanok.pl/?c=mdTresc-cmPokazTresc-2297-12762.

Dyskusja publiczna nad rozwiązaniami przyjętymi w ww. projekcie miejscowego planu za-
gospodarowania przestrzennego odbędzie się w dniu 29 maja 2023 r. w siedzibie Urzędu Miasta 
Sanoka, ul. Rynek 1, 38-500 Sanok, w Sali Herbowej  w godz. od 15.00 do 16.00.

Zgodnie z art. 18 ust. 1 ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym, każdy, kto 
kwestionuje ustalenia przyjęte w ww. projekcie planu miejscowego, może wnieść uwagi.

Uwagi należy składać do Burmistrza Miasta Sanoka na piśmie w formie papierowej w siedzi-
bie Urzędu Miasta w Sanoku, ul. Rynek 1, 38-500 Sanok, lub przesłać na podany adres lub  
w formie elektronicznej, w tym za pomocą środków komunikacji elektronicznej: poprzez platfor-
mę usług administracji publicznej ePUAP lub za pomocą poczty elektronicznej na adres e-mail: 
wgp@um.sanok.pl z podaniem imienia i nazwiska lub nazwy jednostki organizacyjnej oraz ad-
resu zamieszkania albo siedziby, oznaczenia nieruchomości, której uwaga dotyczy, w nieprze-
kraczalnym terminie do dnia 19 czerwca 2023 r.

Ponadto na podstawie art. 39 ust. 1, art. 46 ust. 1 pkt 1, art. 54 ust. 2 i ust. 3 ustawy z dnia 3 paź-
dziernika 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa  
w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (t.j. Dz. U. z 2022 r., poz. 1029  
z późn. zm.) w okresie wyłożenia do publicznego wglądu zapewnia się możliwość udziału społeczeń-
stwa w postępowaniu w ramach strategicznej oceny oddziaływania na środowisko skutków realizacji 
projektu ww. planu miejscowego wraz z prognozą oddziaływania na środowisko, z możliwością  
zapoznania się z niezbędną dokumentacją sprawy, w miejscu i terminach podanych powyżej. 

Dane o dokumentach stanowiących dokumentację sprawy zostały zamieszczone w publicz-
nie dostępnym wykazie danych o dokumentach zawierających informacje o środowisku i jego 
ochronie, o którym mowa w art. 21 ust. 1 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu 
informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz  
o ocenach oddziaływania na środowisko (t.j. Dz. U. z 2022 r.. poz. 1029 z późn. zm.). Zaintereso-
wani mogą składać wnioski i uwagi w postępowaniu dotyczącym strategicznej oceny oddziały-
wania na środowisko w terminie do dnia 19 czerwca 2023 r.:

– w formie pisemnej lub ustnie do protokołu w siedzibie Urzędu Miasta w Sanoku, ul. Rynek 
1, 38-500 Sanok,

– za pomocą środków komunikacji elektronicznej bez konieczności opatrywania ich kwalifi-
kowanym podpisem elektronicznym na adres e-mail: wgp@um.sanok.pl

Organem właściwym do rozpatrzenia uwag jest Burmistrz Miasta Sanoka.
Burmistrz Miasta Sanoka Tomasz Matuszewski       

Klauzula informacyjna przy procedowaniu miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego.  
 Przy podejmowaniu czynności związanych z: 
1) wyłożeniem projektu planu do publicznego wglądu i organizowaniu dyskusji publicznej zgodnie z art.  
17 pkt 9 w ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (t.j. Dz. U. z 2022 
r., poz. 503 z późn. zm.), zwanej dalej ustawą,
2) wnoszeniem uwag do projektu planu, zgodnie z art. 17 pkt 11 ustawy, 
3) rozpatrywaniem uwag zgodnie z art. 17 pkt 12 ustawy,  
4) wprowadzaniu zmian do projektu planu miejscowego wynikających z rozpatrzenia uwag zgodnie z art.  
17 pkt 13 ustawy,  
5) przedstawianiem radzie miasta projekt planu miejscowego wraz z listą nieuwzględnionych uwag zgodnie 
z art. 17 pkt 14 ustawy,  
obowiązują zasady przedstawione poniżej:  
 Zgodnie z art. 13 ust. 1 i ust. 2 rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 2016/679 z dnia  
27 kwietnia 2016 r. w sprawie ochrony osób fizycznych w związku z przetwarzaniem danych osobowych                      
i w sprawie swobodnego przepływu takich danych oraz uchylenia dyrektywy 95/46/WE (ogólnego rozporzą-
dzenia o ochronie danych), Dz.Urz.UE L 119 z 04.05.2016, s. 1, z późn. zm., informujemy, że: 
1. Administratorem Pani/Pana danych osobowych uzyskanych w celu realizacji procedury sporządzenia stu-
dium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego miasta Sanoka na podstawie ustawy    
z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym jest Burmistrz Miasta Sanoka  
z siedzibą w Sanoku, Rynek 1, 38-500 Sanok, e-mail: umsanok@um.sanok.pl. 
2. Burmistrz Miasta Sanoka wyznaczył inspektora ochrony danych, e-mail: iod@um.sanok.pl. 
3. Pani/ Pana dane osobowe przetwarzane będą w celu realizacji czynności o których mowa w art. 17 pkt 4, 
9 i 12-14 oraz art. 17 pkt 1 i 11 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzen-
nym (t.j. Dz. U. z 2022 r. poz. 503, z późn. zm.) oraz zgodnie z art. 6 ust. 1 lit. c RODO.  
4. Odbiorcą Pana danych może być/ będzie projektant sporządzający projekt uchwały na podstawie stosow-
nej umowy.  
5. Pani/Pana dane osobowe nie będą przekazywane do państwa trzeciego ani organizacji międzynarodowej.  
6. Pani/Pana dane osobowe będą przechowywane bezterminowo jako wartość archiwalna. 
7. Posiada Pani/Pan prawo do żądania od administratora dostępu do swoich danych osobowych i ich sprostowania.  
8. Ma Pani/Pan prawo wniesienia skargi do organu nadzorczego, którym w Polsce jest: Prezes Urzędu Ochro-
ny Danych Osobowych, adres siedziby: ul. Stawki 2, 00-193 Warszawa, gdy uzna Pani/Pan, że przetwarzanie 
Pani/Pana danych osobowych narusza przepisy rozporządzenia wskazanego na wstępie.  
9. Podanie przez Panią/Pana danych osobowych jest wymogiem ustawowym.  
10. Decyzje podejmowane wobec Pani/ Pana i Pani/Pana danych osobowych nie będą podejmowanie  
w sposób zautomatyzowany, w tym nie zastosujemy wobec nich profilowania.  
W przypadku zebrania danych nie od osoby, której dotyczą, przysługuje prawo informacji o źródle danych, 
jeśli nie wpływa to na ochronę praw i wolności osoby, od której dane pozyskano. 

OGŁOSZENIE

Burmistrz Miasta Sanoka
zawiadamia, że na stronie Biuletynu Informacji Publicznej 
Urzędu Miasta Sanoka http://bip.um.sanok.pl/ zamieszczono 
ogłoszenie o przetargu nieograniczonym, licytacyjnym na 
dzierżawę lokalu użytkowego, położonego przy ul. Rynek 16 
w Sanoku.

Szczegółowe informacje na temat przetargu można uzy-
skać w Wydziale Gospodarki Komunalnej  i Ochrony Środowi-
ska Urzędu Miasta pod nr telefonu:  13-46-52-852.
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OGŁOSZENIE

O B W I E S Z C Z E N I E
z dnia 31 marca 2023 r.

Stosownie do art. 49 ustawy z dnia 14 czerwca 1960 r. Kodeks postępowania administracyjnego 
(Dz. U. z 2022 r. poz. 2000) w związku z art. 11d ust. 5 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szcze-
gólnych zasadach przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (Dz. U. 
z 2023 r. poz. 162)

STAROSTA SANOCKI ZAWIADAMIA,
że w dniu 31.03.2023 r. została wydana dla Burmistrza Miasta Sanoka decyzja Nr 1/23 (znak 
sprawy: AB.6740.9.2.2023) o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej p.n.:  „Budowa dro-
gi gminnej klasy G z budową skrzyżowania z drogą wojewódzką nr 886, budową mostu 
na rzece San, rozbudową drogi gminnej G117066R ul. Gajowa, budową drogi gminnej 
klasy L, rozbudową starodroża drogi gminnej G117064R ul. Rybickiego z infrastrukturą 
techniczną w mieście Sanok, powiat sanocki”

1. Działki położone w liniach rozgraniczających teren inwestycji – dz. nr : 
126/3(126/9), 126/4(126/11), 126/2(126/7), 130, 129/4(129/7), 129/5(129/10),143/2(143/9), 
1/68(1/90, 1/91), 143/5(143/11), 143/6, 143/2(143/7), 143/5(143/12), 143/2(143/8), 
1514/1(1514/7), 1/10, 1/11, 1/69, 1/38, 1/39, 1/40, 1/41, 1/42, 1/43, 1/44, 124, 125, 128(128/1), 
137/4, 120
(wytłuszczoną czcionką zaznaczono działki przeznaczone pod inwestycję, w nawiasie wskazano działki powstałe w wyniku podziału)  

Obręb: Śródmieście    
 
794(794/3), 48/6(48/24), 57/18(57/29), 57/17(57/27), 57/4(57/19), 57/16(57/25), 
57/15(57/23), 57/13(57/21), 54/4(54/7), 53/4(53/12), 53/3(53/10), 48/20(48/41), 
48/19(48/39), 48/14(48/34), 48/7, 48/11, 53/2(53/8), 48/13(48/31), 48/12(48/29), 
48/10(48/28), 48/9(48/25), 48/5(48/22), 48/15(48/35), 48/4, 56 
(wytłuszczoną czcionką zaznaczono działki przeznaczone pod inwestycję, w nawiasie wskazano działki powstałe w wyniku podziału)  

Obręb: Olchowce  
        
637(637/2), 627/18(627/28), 627/16(627/25), 627/13(627/23), 627/9(627/20), 627/16(627/26)
(wytłuszczoną czcionką zaznaczono działki przeznaczone pod inwestycję, w nawiasie wskazano działki powstałe w wyniku podziału)  

Obręb: Wójtostwo                                 

2. Działki, z których korzystanie będzie ograniczone (położone poza liniami rozgranicza-
jącymi) – dz. nr :
126/3(126/8), 126/4(126/10), 126/2(126/5), 123/13(123/17), 122(122/2), 129/4(129/8), 
133, 131/1, 129/5(129/11), 129/6(129/13), 143/2(143/10), 1514/1(1514/8), 108/3, 121/1, 
121/2(121/4), 131/2
(wytłuszczoną czcionką zaznaczono działki z których korzystanie będzie ograniczone, w nawiasie wskazano działki powstałe 
w wyniku podziału)  

Obręb: Śródmieście
      
48/6(48/23), 48/19(48/36), 48/14(48/33), 57/16(57/26), 57/15(57/24), 57/13(57/22),  57/11, 55/5, 
54/5, 54/4(54/6), 53/4(53/11), 53/3(53/9),  48/19(48/38),  57/4(57/20), 53/4(53/11), 53/2(53/7), 48/
10(48/27), 48/5(48/21), 57/17(57/28), 794(794/4)
(wytłuszczoną czcionką zaznaczono działki z których korzystanie będzie ograniczone, w nawiasie wskazano działki powstałe 
w wyniku podziału, podkreślono działki wód płynących)  

Obręb: Olchowce
       
637(637/1), 627/16(627/24), 627/9(627/19),
(wytłuszczoną czcionką zaznaczono działki z których korzystanie będzie ograniczone, w nawiasie wskazano działki powstałe 
w wyniku podziału, podkreślono działki wód płynących)  

Obręb: Wójtostwo

Z treścią przedmiotowej decyzji strony mogą zapoznać się w Wydziale Architektury i Budownictwa 
Starostwa Powiatowego w Sanoku przy ul. Kościuszki 36, pokój 29, tel. 13 46 57 620, w godzinach 
pracy Urzędu. Pouczenie o przysługujących środkach odwoławczych zawarte jest w decyzji.

Decyzję uważa się za doręczoną po upływie 14 dni od dnia jej publicznego ogłoszenia.

„W domach z betonu”

______________________________________

Chcesz, by twoja historia okazała się inspiracją do opo-
wiadania, zapraszam: edytawilk@tygodniksanocki.pl 

Różowy
Aż mnie skręca! Miałam może 5 lat, kiedy ciekawość zwycię-
żyła nad strachem. Patrzyłam przez dziurę w bramie. Poli-
czek przytulałam do chropowatej, nierównej powierzchni. 
Jakaś drzazga bezceremonialnie wbiła się w delikatną skórę. 
Starłam kropelkę krwi.

Świnia była różowa i ogromna. Kwiczała tak, że słychać 
ją było w całej wsi. Przerażał mnie ten krzyk, ale nie ode-
rwałam wzroku ani na moment. Przytulona do szorstkiej 
powierzchni bramy, obserwowałam jak sąsiad jednym 
sprawnym ruchem, wbija siekierę w jej szyję. Krew chlu-
snęła. Szerokim strumieniem lała się do wielkiej, emalio-
wanej miski. Świnia kwiczała, a krople krwi, które spadały 
poza miskę, różowiły trawę.

Związali jej nogi. I podciągnęli na gałęzi wielkiej lipy. 
Lipa stała na środku podwórka. Potężne drzewo i wiszące 
na niej różowe mięso przypominające rozpołowioną 
ostrygę. Sąsiad sięgnął po piłę motorową. Ryczące narzę-
dzie wbił w ciało świni. Zwymiotowałam.

Szary
Blokowisko, które mnie otaczało było rozlazłą szarością. 
Betonową studnią pełną bezimiennych ludzi. Bezbarw-
nych. Nie obchodzących nikogo, jak i siebie nawzajem.  Na 
trawnikach spoczywał szary pył. Na pobliskiej karuzeli, 
pomalowanej na szary nijaki kolor, bawiły się dzieci. Tylko 
one były kolorowe. Ich dźwięczne głosy sprawiały, że 
w betonowej studni pojawiała się tęcza.

Popielate były koszule. Korporacyjne wytłamszenie
 w standardy. Mózg robił się szary od standardów obsługi 
klienta. A my i dla klientów i dla szefostwa byliśmy szarą 
masą. Nawet nie przezroczystą jak powietrze. Powietrza 
nie widać. A nas widzieli dokładnie. I oczekiwali pełnej 
uległości. Jak od ludzi w pasiakach. 

Szarość to nicość. Beton i kurz. Proces powolnego zani-
kania własnej woli.

Zawsze chciałam być tęczą na karuzeli. Nie lubię być 
szara. Mniejsza niż zero.

Żółty
Wioska. Gdzieś za górą, pod lasem. Dom drewniany, 
a w nim ona. Orzechowe oczy i włosy upięte w kok. Szorst-
kie spracowane ręce. Głaskanie po twarzy to była dla mnie 
najprzyjemniejsza pieszczota. Te szorstkie dłonie miały 
w sobie tyle delikatności.

Płakałam. Miałam żal, że nikt mnie nie chce. Nie kocha. 
A ona? Ugotowała kisiel cytrynowy. Tylko to znalazła 
w sklepie oprócz cukru, taniego wina i masła na wagę. 
Szklana szczerbiona salaterka. Słodka galaretowata maź. 
Jadłam, dosalając ten kisiel łzami. I nie wiem, czy to ten 
kisiel, czy słoneczny kolor, czy dotyk spracowanych, szorst-
kich dłoni, sprawił, że przestałam płakać.

Do dziś cytrynowy kisiel jest dla mnie kwintesencją 
słodyczy, a żółty kolor znakiem nadziei, że może jednak… 
Że po prostu jednak… Najzwyczajniej w świecie wszystko 
się ułoży.

Edyta Wilk 

Trzy kolory

W skansenie już od wcze-
snych godzin porannych roz-
stawiali się wystawcy i rze-
mieślnicy, oferując niepowta-
rzalne przedmioty. Wśród 
rozmaitych starych mebli, 
biżuterii, broni, narzędzi rol-
niczych, obrazów, lamp, wazo-
nów, pater i zegarów, czujne 
oko potra�ło wypatrzyć praw-
dziwą „perełkę”. Mieszkańcy 
mogli nabyć książki, płyty 
winylowe, kasety, lnianą 
odzież, a także wyroby ręko-
dzielników, między innymi 
biżuterię czy wszelkiego 
rodzaju ozdoby do domu. 
Można było spotkać również 
bardziej nietypowe przed-
mioty, jak futra czy poroża. 
Graciarnię odwiedziło około 
3000 osób. Wystawców było 
blisko 50. W skansenie pach-
niało również ziołami, świe-
żym chlebem i dobrą kawą. 
Za miesiąc znów będzie kolo-
rowo na Galicyjskim Rynku.

(ew) 

Galicyjska graciarnia w skansenie 
W niedzielę na Rynku Galicyjskim odbyła się pierwsza w tym roku giełda staroci, organizo-
wana przez Muzeum Budownictwa Ludowego. Piękna pogoda sprawiła, że w skansenie zjawiły 
się prawdziwe tłumy. Graciarnia będzie pojawiać się tradycyjnie w trzecią niedzielę każdego 
miesiąca, aż do jesieni.

Giełda staroci

KOM.  697 979 971   
TEL.   13 463 16 34

OGŁOSZENIA 
DROBNE

LOKALE
NIERUCHOMOŚCI

Sprzedam■ Mieszkanie do remontu, 38 
m2, piwnica, komórka gospo-
darcza, brak łazienki, Nowy 
Zagórz, tel. 604 480 722■ Dwie działki budowlane po 
12 a, przy ul. Łany, tel. 519 
578 148

Kupię■ Działkę przy rzece Osława, 
tel. 602 476 137

RÓŻNE

Sprzedam■ Książki historyczne, sza-
chowe, Starwars (komiksy, 
książki), baśnie, książki do 
angielskiego, szachy; stan 
idealny, bardzo atrakcyjne ra-
baty, gratisy, tel. 513 184 324

AUTO-MOTO

Kupię■ Auta za gotówkę, tel. 600 
033 733

USŁUGI

■ Moskitiery, rolety, tel. 600 
297 210

Redakcja nie odpowiada 
za treść reklam i ogłoszeń

AU
TO

R
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Podkarpackie ligi młodzieżowe 

Dublet młodzików młodszych 
Trzecia kolejka rundy wiosennej nie była już tak udana jak 
dwie poprzednie. Tym razem tylko trzy zwycięstwa, które 
odnieśli młodzicy młodsi Akademii Piłkarskiej i Ekoballu 
Stal oraz trampkarze młodsi drugiego z tych klubów. 

Juniorzy starsi 
STAL II RZESZÓW – EKOBALL SANOK 4:1 (3:0) 

Bramka: Nowosielski (83). 

Juniorzy młodsi 
EKOBALL SANOK – STAL ŁAŃCUT 0:4 (0:4) 

Trampkarze starsi 
SOKÓŁ KOLBUSZOWA – EKOBALL SANOK 1:1 (0:0) 

Bramka: Firlit (52). 

Trampkarze młodsi 
Grupa 2 

SIAR� TARNOBRZEG – AP SANOK 2:1 (1:1)
Bramka: samobójcza (39). 

Grupa 3 
EKOBALL SANOK – �RPATY KROSNO 2:1 (2:0)

Bramki: Rzyman (32), Wiejowski (37). 

Młodzicy starsi 
Grupa 1 

STAL RZESZÓW – AP SANOK 2:1 (1:0) 
Bramka: Biskup (50). 

Grupa 3 
�RPATY KROSNO – EKOBALL SANOK 2:1 (0:1)

Bramka: Solecki (11). 

Młodzicy młodsi 
Grupa 1

STAL RZESZÓW – AP SANOK 1:2 (0:2) 
Bramki: Winnicki 2 (3, 25). 

Grupa 3 
EKOBALL SANOK – AZALIA WOLA ZARZYC� 11:1 (2:0)
Bramki: Cichecki 5 (18, 29, 39, 40, 59), Mrugała 2 (46, 47), 
Packanik (36), Skiba (42), Romaniak (51), Wojdyła (58). 

Klasa Okręgowa 

Grupy przedrozgrywkowe Akademii Piłkarskiej 

Podwójne podium na turnieju w Krośnie – zwycięstwo żaków i 3. miejsce orlików 
Znów gorący weekend najmłodszych drużyn Akademii 
Piłkarskiej. Świetnie poszło im na Turnieju Beniaminek 
Soccer Schools Cup w Krośnie – 1. miejsce żaków star-
szych i 3. orlików młodszych. Inny zespół z tej drugiej  
kategorii uplasował się tuż za podium Turnieju Sokolik 
Cup w Nowym Sączu, a żacy młodsi zajęli 6. pozycję na 
Global Soccer Cup w Jaśle. 

Do Krosna pojechała druga 
ekipa żaków starszych AP, 
którą prowadzi trener Paweł 
Kalityński. Jego podopieczni 
zakończyli zmagania z kom-
pletem zwycięstw, najpierw 
wygrywając wszystkie mecze 
w grupie, a potem �nałowe,

Królem strzelców został Oli-
wier Filak (15 bramek), obok 
którego skład AP tworzyli: 
Antoni Szabla, Marcel Kot, 
Jakub Biłas, Patryk Słomiana, 
Rafał Kilar, Aleksander  
Koczera, Emilia Hertig i Jan 
Pietrasz. 

Prowadzona przez Łukasza 
Sabata drużyna orlików młod-
szych też powalczyła o medal, 
zajmując 3. miejsce. Aż połowę 
z 40 bramek zdobył Filip Józe-
fek, co dało mu tytuł króla 
strzelców. Obok niego w skła-
dzie AP wystąpili Sebastian  
Baran, Hubert Stach, Tymon 
Dorotniak, Jan Piszko, Michał 
Nabywaniec i Karol Stojowski.

Drugi zespół orlików 
młodszych walczył w Nowym 

Sączu. Niewiele zabrakło do 
kolejnego podium, bo po 
zwycięstwie w fazie grupowej 
wychowankowie Jakuba  
Gruszeckiego ostatecznie 
uplasowała się na 4. miejscu 
w stawce aż 36 drużyn nie tyl-
ko z Polski. Świetny wynik! 

Druga drużyna żaków 
młodszych AP dzielnie wal-
czyła w Jaśle. Podopieczni 
Karoliny Karaczkowskiej za-
kończyli turniej na 6. pozycji. 

Klasa A 

Gole popłynęły 
szerokim strumieniem 

WIKI SANOK – ISK� PRZYSIETNICA
10:0 (3:0) 

Bramki: Rudy 2 (22, 69), Osiniak 2 (40, 65), D. Pielech 2 (67, 87), 
Fryc (24), Hryszko (49), Maśnik (54), Rajchel (60). 
Wiki: Czarnecki (52 Szlachcic) – Gadomski (46 Rajchel),  
Wityński, Osiniak, Furdak (70 Pluskwik) – Hryszko (52 Ma-
śnik), Florek (52 Sałaciak), Fryc, Rudy (70 Domaradzki),  
F. Pielech – D. Pielech. 

Najwyższe jak dotąd zwycięstwo drużyny Wiki w rozgryw-
kach ligowych. Pierwsza połowa nie zapowiadała aż takie-
go pogromu, ale potem gospodarze odpowiednio podkrę-
cili tempo, w końcówce dociągając wynik do dwucyfro-
wych rozmiarów. 

Jak przewidywaliśmy, mecz  
lidera z ostatnim zespołem  
w tabeli okazał się zupełnie jed-
nostronny. Korzystny wynik 
rywale utrzymywali przez nie-
wiele ponad 20 minut, a potem 
„tama pękła” i gole popłynęły 
szerokim strumieniem. Do 
przerwy tra�li tylko Kacper
Rudy, Patryk Fryc i Adam Osi-
niak, ale po zmianie stron za-
częła się istna rzeź niewiniątek. 

W ciągu kwadransa tra�li 
Paweł Hryszko, Seweryn Ma-
śnik i Miłosz Rajchel, a kolejne  
3 gole – Osiniak, Dominik Pie-
lech i Rudy – padły w odstępie 
zaledwie 4 minut. W 69. min 
gospodarze prowadzili już 9:0, 
więc wydawało się, że dwucy-
frówka jest pewna, jednak na 
10. bramkę trzeba było czekać 
aż do 87. min, gdy dublet skom-
pletował D. Pielech. 

Trzy bramki, trzy punkty 
GEO-EKO EKOBALL STAL SANOK – NAFTA JEDLICZE 3:0 (1:0) 

Bramki: Czyrny 2 (7, 72), Niemczyk (54). 
Ekoball Stal: Krzanowski – Padiasek (78 Bujak), Barszczak, Sobol, Mikołaj Gawlewicz – Niemczyk 
(80 Szymon Słysz), Kacper Słysz, Tabisz, Maślany, Lorenc (83 Mateja) – Czyrny. 

Po niespodziewanym remisie w Besku stalowcy szybko wrócili na zwycięską ścieżkę,  
nie dając większych szans ekipie z Jedlicza. Kolejne dwa gole zdobył Dawid Czyrny, czyli 
wicelider klasy�kacji strzelców.

Może mecz z 10. w tabeli  
Na�ą nie był „spacerkiem”,
jednak wyższość zawodników 
Pawła Załogi nie podlegała 
dyskusji. Dość powiedzieć,  
że przez 90 min goście nie 
stworzyli sobie czystej sytu-
acji strzeleckiej. Nasza druży-
na szybko otworzyła wynik za 
sprawą Czyrnego, któremu 
po koronkowej akcji i przy-
tomnym podaniu Damiana 
Barszczaka pozostało posłać 
piłkę do pustej bramki. Jesz-
cze w pierwszej połowie ide-
alną okazję do podwyższenia 
rezultatu zmarnował Maciej 
Maślany. 

Druga część spotkania  
zaczęła się od niewykorzysta-
nej szansy Damiana Niem-
czyka, który jednak szybko 
poprawił celownik, płaskim 
uderzeniem tra�ając na 2:0.
Podobnie było z Czyrnym – 
najpierw w dobrej sytuacji 
dał się ubiec rywalowi, by po 
chwili prostopadłe podanie 
skwitować strzałem przy dal-
szym słupku. W międzyczasie 
przyjezdni oddali jedyny  
celny strzał z rzutu wolnego, 
ale Piotr Krzanowski nie miał 
żadnych problemów z jego 
obroną. Prowadzący w tabeli piłkarze Ekoballu Stal (na niebiesko) nie dali więklszych szans Nafcie Jedlicze 

Drużyna Wiki (żółte stroje) nie miała litości dla zawodników Iskry 

Żacy starsi AP odnieśli efektowne zwycięstwo w Krośnie 

Młodzicy Ekoballu (na żółto) strzelili aż 11 bramek 
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Liga Karpacka Żaków Młodszych 

Turniej Ośrodków Szkolenia Młodzieży w kategorii żaków starszych 

Sanocki desant w składzie Małopolski 
Na lodowisku w katowic-
kim Janowie zaprezento- 
wało się pięciu zawodników 
Niedźwiadków, grając w dru-
żynie Małopolski. 

Alan Suchecki, Jakub Serwat-
ko, Łukasz Burczyk, Piotr  
Robel i Alan Radwański two-
rzyli skład zespołu wraz z ho-
keistami z Nowego Targu, 

Krynicy i Krakowa. Niestety, 
ekipa Małopolski przegrała 
trzy z czterech pojedynków, 
pokonując tylko 3:2 Kujaw-
sko-Pomorskie. 

Mistrzostwa Świata Juniorów Młodszych Dywizji IB 

Niedźwiadki nie pomogły
Po niezłym początku zmagań w słoweńskim Bledzie reprezen-
tacja Polski, w której wystąpiło czterech zawodników Niedź-
wiadków, przegrała kolejne mecze, spadając do dywizji IIA. 

Po zwycięstwie 3:1 nad Austrią 
i porażce 3:6 z gospodarzami 
biało-czerwoni ulegli również 

0:1 Włochom, 2:6 Korei Połu-
dniowej i 1:2 Estonii. Kacper 
Rocki, Krzysztof Stabryła,  

Michał Starościak i Marcel  
Karnas zagrali we wszystkich 
spotkaniach. Zapunktował  
jednak tylko ten pierwszy,  
w potyczce z Azjatami strzela-
jąc gola na 2:5. Wcześniej tra�ł
też Krystian Lisowski, czyli  
wychowanek naszego klubu. 

Po nieudanym turnieju  
reprezentacja Polski spadła do 
dywizji IIA, czyli na czwarty 
poziom rozgrywkowy. 

Sezon zakończony na 2. miejscu 
Podczas �nałowego turnieju w Bytomiu drużyna Niedźwiadków zajęła miejsce tuż za 
podium, co jednak nie miało wpływu na jej lokatę w ligowej tabeli. Ostatecznie zawodnicy 
Mateusza Kowalskiego uplasowali się na 2. pozycji, kończąc udany sezon 2022/23. 

Po inauguracyjnej porażce  
z Dnepr Dnipro nasz zespół 
pokonał Patriot Winnica 
(obie ekipy z Ukrainy), ru-
muńską Dunarea Galati i pol-
ski selekt Festiwal Hokeja, 
więc wydawało się, że powin-
no to wystarczyć do medalo-
wej lokaty w ostatniej rundzie 
karpackich zmagań. Niestety, 
drugi mecz z rodakami nasi 
żacy przegrali po karnych, 
spadając na 4. miejsce.  

Na szczęście nie miało to już 
wpływu na układ końcowej 
tabeli, bo Niedźwiadki utrzy-
mały 2. lokatę. 

Cały sezon można uznać 
za więcej niż udany, bo przy-

Żacy młodsi Niedźwiadków w sezonie 2022/23. Od lewej: górny rząd – Robert Koczera (kierow-
nik), Jakub Jelinek, Filip Biłas, Szymon Rzepka, Franciszek Kaleniecki, Szymon Głaz, Filip Korab,  
Artur Kłodowski, Natan Izdebski, Szczepan Górniak, Adrian Sawicki, Borys Nicko, Bruno Radożycki  
i trener Mateusz Kowalski, poniżej – Wiktor Wituszyński, Adam Lisowski, Eryk Gilar, Maksymilian 
Czopor, Alberto Pryjda, Stanisław Robel, Kacper Suchecki, Kacper Koczera, Maksym Paszkiewicz, 
Oskar Bator, Kacper Kłodowski, Jakub Ciupka, Borys Kusz i Franciszek Błażejowski. 

Finałowy turniej w Bytomiu: 
NIEDŹWIADKI SANOK – DNEPR DNIPRO 1:4 
NIEDŹWIADKI SANOK – PATRIOT WINNICA 6:4 
NIEDŹWIADKI SANOK – DUNAREA GALATI 7:2 
NIEDŹWIADKI SANOK – FESTIWAL HOKEJA 6:2 
NIEDŹWIADKI SANOK – FESTIWAL HOKEJA 2:3 pk 

pomnijmy, że w rozgrywkach 
Ligi Małopolskiej nasza dru-
żyna okazała się zdecydowa-
nie najlepsza, końcowe zwy-
cięstwo zapewniając sobie  
już  przed  ostatnią  kolejką. 

Towarzyskie mecze reprezentacji Polski 

Karol Biłas znów w kadrze 
Karol Biłas zaliczył kolejne występy w kadrze narodowej, 
grając w wyjazdowym dwumeczu ze Słowenią. 

Obrońca STS-u walczy o miej-
sce w składzie biało-czerwo-
nych na Mistrzostwa Świata 
Dywizji IA w angielskim Not-
tingham. Etapem przygoto-
wań do turnieju były spotka-
nia w Mariborze, za każdym 
razem rozstrzygane po kar-
nych. Pierwszy pojedynek wy-
grali Słoweńcy (3:2), a rewanż 

Polacy (4:3). Biłas wystąpił  
w obydwu meczach, prezentu-
jąc się z niezłej strony. 

Jak donosi portal hokej.
net, reprezentujący naszego 
hokeistę Krzysztof Zapała, 
czyli były gracz mistrzowskiej 
drużyny Ciarko PBS Bank 
Sanok, pracuje nad zagranicz-
nym transferem Karola. 

WĘDKARSTWO 

Rodzinny biznes! 
Ruszył nowy sezon Spławi-
kowego Grand Prix Okrę-
gu. Janusz i Anna Rączko-
wie z Koła nr 3 rozpoczęli 
go wręcz popisowo – na  
stawie w Ujeździe ojciec  
odniósł zwycięstwo, a córka 
zajęła 3. miejsce. 

Pierwsze zawody okazały się 
dość udane, a wędkarze punk-
towali głównie płociami, choć 
tra�ło się też kilka krąpi. 
J. Rączka złowił blisko 4 kilo-
gramy ryb, co wystarczyło do 
pewnego zwycięstwa; ponad 
pół kg przewagi nad najgroź-
niejszym rywalem. Najniższy 
stopień podium dla broniącej 
tytułu A. Rączki, w której siatce 
znalazło się ponad 2,6 kg ryb. 
Miejsce 7. zajął kolejny repre-
zentant „Trójki”, czyli Andrzej 
Barlewicz (blisko 1,6 kg). 

WROTKARSTWO 

BILARD 

Kilkanaście medali na dobry początek 
Rolkarze Sprintu rozpoczęli sezon od Pucharu Lubelszczyzny, czyli pierwszych zawodów 
Grand Prix o Puchar Burmistrza Tomaszowa Lubelskiego. Wielobojowe zwycięstwa  
odniosły Natalia Łożańska i Lena Wisłocka, na podium stawały też Bianka Bluj, Paula  
Doskowska i Martyna Nestorowicz. 

Zarówno juniorka B Łożańska, 
jak i kadetka Wisłocka, okazały 
się zdecydowanie najlepsze, wy-
grywając wszystkie wyścigi – na 
100, 500 i 3000 m. W tej pierw-
szej kat. był też komplet 2. miejsc 
Pauli Doskowskiej. Szansę na 
zwycięstwo w klasy�kacji łącz-
nej miała i młodziczka B. Bluj,  
1. na 100 i 2000 m, ale przez 
upadek na 500 m skończyło się 
dopiero na 5. pozycji. Wykaz 
medalowych pozycji Sprintu 
uzupełnił brąz Martyny Nesto-
rowicz w biegu juniorek D1 na  
2 km (ponadto 4. na 200 m  
i 5. na 100 m; 4. w wieloboju). 

Pozostałe lokaty podopiecz-
nych Piotra Bluja i Witolda 
Myćki w czołowych dziesiąt-
kach: juniorzy D1 – 6. Aleksan-
der Doskowski (6. na 100, 200  

i 2000 m), juniorki D2 – 6. Lau-
ra Bluj (5. na 100 oraz 6. na  
200 i 2000 m), 8. Zo�a Tabisz

(komplet 8. miejsc), młodziczki 
– 11. Karolina Pawiak (m.in.  
10. na 500 i 2000 m; debiut). 

Dublet 
Szmyda 
Dużo emocji w SCB Lidze 
Amatorskiej – większość 
pojedynków zacięta. Formą 
błysnął nam Łukasz Szmyd,  
odnosząc dwa zwycięstwa  
w I Lidze. Natomiast w Eks-
traklasie najwyżej wygrał  
lider Marcin Lubieniecki. 

Na wyższym szczeblu kom-
plety punktów zdobyli też po-
zostali zawodnicy z czołowki, 
czyli Krzysztof Kadubiec  
i Tomasz Skóra, jak i nieco ni-
żej notowani Grzegorz Rozel 
i Robert Keck. Ten ostatni 
jedno „oczko” oddał Marci-
nowi Dzikowi. 

W rozgrywkach I Ligi 
mieliśmy nie tylko pewne 
zwycięstwa Szmyda (dwa razy 
po 7:3), ale także wygrane  
Zbigniewa Resia, Wiktora  
Jarockiego, Beniamina Wilka 
i Pawła Martowicza. Dwaj 
ostatni pokonali rywali po  
zaciętej walce. 

EKST�KLASA
Marcin Lubieniecki – Paweł Kocan 7:2 
Marcin Dzik – Robert Keck 6:7 
Grzegorz Rozel – Marcin Piotrowski 7:5 
Krzysztof Kadubiec – Grzegorz Jarocki 7:3 
Tomasz Skóra – Wojciech Stawarczyk 7:5 
I LIGA
Łukasz Szmyd – Zbigniew Reś 7:3 
Marek Rogos – Wiktor Jarocki 7:4 
Jarosław Dziedzic – Beniamin Wilk 5:7 
Janusz Wojnarowski – Zbigniew Reś 3:7 
Łukasz Szmyd – Maciek Bodziak 7:3 
Paweł Martowicz – Bartłomiej Długosz 7:5 

Karol Biłas 

Wrotkarki Sprintu udanie rozpoczęły sezon 

Janusz Rączka został pierwszym liderem okręgowego Grand Prix

Łukasz Szmyd pokonał dwóch rywali 
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SIATKÓWKA
Ogólnopolski Turniej Juniorów im. Lecha Kaczyńskiego 

Finał Wojewódzki Licealiady Chłopców 

Drużyna TSV na podium! 
Udany start zespołu TSV w Nowym Sączu, gdzie nasi  
zawodnicy skutecznie powalczyli o podium, zajmując  
3. miejsce, na dodatek z minimalną stratą do 2. pozycji. 

Początek zmagań był udany dla 
naszej drużyny, która w pierw-
szym meczu pokonała GKPS 
Gorlice. Niestety, potem siatka-
rze TSV jakby stracili właściwy 
rytm gry, efektem trzy kolejne 
pojedynki bez kompletu punk-
tów – porażka z Pogonią Pro-
szowice oraz remisy z Sokołem 
Tarnów i Hutnikiem Kraków 
(wszystkie spotkania miały po 
dwa sety, bez względu na wy-
nik). Jednak �nisz był już kapi-
talny – zwycięstwa nad Dunaj-
cem Nowy Sącz i Radwanem 
Sport Kraków dały sanockiej 
ekipie 3. lokatę. 

– Możemy jednak mówić  
o małym pechu, bo walkę  
o 2. miejsce w tabeli przegrali-
śmy z Hutnikiem minimalnie, 
tylko gorszym ratio małych 
punktów – powiedział trener 
Maciej Wiśniowski. Skład jego 
drużyny tworzyli: Fic Błażej, 
Szymon Szeremeta, Szymon 
Krzanowski, Maciej Paduch, 
Krzysztof Bochenek, Mikołaj 
Dubiel, Kacper Koczera, Patryk 
Gawlewicz, Karol Pajęcki, Jakub 
Magusiak, Patryk Maszczak 
oraz Miłosz Wiśniowski, wybra-
ny najlepszym zawodnikiem 
drużyny TSV.                            (bb) 

TSV SANOK – GKPS GORLICE 2:0 
TSV SANOK – POGOŃ PROSZOWICE 0:2 

TSV SANOK – SOKÓŁ TARNÓW 1:1 
TSV SANOK – HUTNIK K�KÓW 1:1

TSV SANOK – DUNAJEC NOWY SĄCZ 2:0 
TSV SANOK – �DWAN SPORT K�KÓW 2:0

Siatkarze ILO na medal! 
Na turnieju w Rzeszowie siatkarze I Liceum Ogólnokształ-
cącego zdobyli brązowy medal, po zwycięstwie w meczu  
o 3. miejsce nad rywalami z Jasła. 

Mimo niewątpliwego sukcesu 
mogło być jeszcze lepiej, ale  
w pierwszym pojedynku, czyli 
turniejowym pół�nale, nasza
drużyna po tie-breaku uległa 
ekipie Zespołu Szkół z Ropczyc, 
wcześniej mając piłkę meczową. 
Porażkę tę siatkarze „Jedynki” 
powetowali sobie w małym �na-
le z Zespołem Szkół nr 4 w Jaśle, 
zwyciężając w dwóch setach. 

Ekipa ILO zagrała w skła-
dzie: Marcin Bartkowski, Piotr 
Brzozowski, Krzysztof Boche-
nek, Błażej Fic, Szymon Gra-
bowski, Paweł Izdebski, Konrad 
Jasiński, Szymon Krzanowski, 
Jan Mędzelowski, Wiktor Poca-
łuń, Norbert Starejki, Tomasz 
Tabisz, Miłosz Wiśniowski, 
Piotr Zatwarnicki. Opiekunem 
był Tomasz Myćka.                   (b) 

ILO SANOK – ZS ROPCZYCE 1:2 (22, -21, -14) 
ILO SANOK – ZS4 JASŁO 2:0 (21, 24) 

LEKKOATLETYKA 

Biegowe halucynacje Łagożnego 
Łukasz Łagożny z SanOK Biega wystartował w prestiżowym Biegu Kreta HARDCORE. 
Jak sam napisał był to „najbardziej wymagający start w jego życiu”. Sanoczanin był jedy-
nym reprezentantem Podkarpacia. 

Na pokonanie morderczego 
dystansu blisko 400 km (do-
kładnie 378 km) było zaledwie 
100 godzin, bo taki limit usta-
lili organizatorzy. Łagożnemu 
udało się zmieścić w czasie. 
Godnie reprezentował nasze 
miasto! Mało tego, po wręcz 
morderczym biegu w ponie-
działek poszedł „jak gdyby nig-
dy nic” do pracy. Niejedna 
osoba na jego miejscu chciała-
by odpocząć.

– Urlop rezerwuję na  
Alpy czy inne góry, w których 
mogę się sprawdzać i doskona-
lić formę. To prawda, że bieg 
był hardcorowy, ale nie chcia-
łem „usiąść”. W niedzielę  
odpocząłem i w poniedziałek 
wróciłem do zwykłego życia – 
powiedział.

W morderczej gonitwie 
wystartowało zaledwie dzie-
sięć osób. Na ten bieg nie moż-
na się było zapisać, opłacić pa-
kietu startowego i wziąć w nim 
udziału. Specjalnie powołane 
„jury” ową dziesiątkę wybrało 
spośród około setki chętnych. 
Łagożny zakwali�kował się do
„elity” dzięki dzikiej karcie za 
zajęcie 2. miejsce w ubiegło-
rocznym Biegu Kreta na „krót-
kim” dystansie 150 km. 

Na trasie ponad dwukrot-
nie dłuższej sanoczanin upla-
sował się w górnej połowie 
stawki uczestników, w ostatnią 
niedzielę kończąc rywalizację 
na 5. miejscu. 

– To dla mnie duma i wy-
różnienie. Samo zaproszenie 
do udziału w tym biegu to 
ogromna nobilitacja. Cieszę 
się, że udało mi się trasę poko-
nać. To wspaniała przygoda  
i trening przed następnymi 
wyzwaniami, które mam  
w planach – dodaje Łagożny.

Łukasza zaprosiliśmy do 
redakcji. Zmęczenia po nim 
nie było widać, ale stwierdził, 
że „nie była to delikatna trasa”. 

– Biegłem prawie cztery 
doby. Start był o godzinie 17 
w środę, a na mecie zameldo-

wałem się w niedzielę rano. 
Pierwszej nocy planowałem 
w ogóle nie spać, a w kolej-
nych – tylko po godzinie. Fak-
tycznie wyszło, że pierwszej 
nocy nie spałem, a druga noc 
to godzina snu. Spanie to była 
praktycznie drzemka w samo-
chodzie na materacu. Zaczą-
łem biec i po dwóch godzi-
nach tak mi się chciało spać, 
że nie mogłem tego przemóc. 
Znalazłem na trasie ławkę i na 
niej się położyłem. Wydawało 
mi się, że spałem bardzo dłu-
go, a okazało się, że to było...  
6 minut! Wstałem z ławki  
i od razu pobiegłem, bo po 
prostu zrobiło mi się zimno! 

Ciało szybko się wychładzało, 
zwłaszcza że cały czas padał 
deszcz.

Pogoda nie sprzyjała oso-
bom biorącym w biegu. Jak 
się czuje człowiek „skazany” 
na samotność w lesie, górach, 
poddany tak ekstremalnemu 
wysiłkowi? 

– Miałem halucynacje. 
Podczas biegu po łące w pew-
nym momencie zaczęło mi się 
wydawać, że moje ciało bie-
gnie obok! Kiedy człowiek 
jest mocno wycieńczony i od-
osobniony, czymś naturalnym 
jest to, że np. w konarach 
drzew widzi się ludzi. Czło-
wiek jest cały czas sam ze sobą 

i swoimi myślami, więc umysł 
zaczyna płatać �gle – powie-
dział Łagożny.

Trzecia noc była dla biega-
czy bardzo trudna ze względu 
na intensywne opady. Zawod-
nicy mogli przespać się (go-
dzinę) na prawdziwym łóżku. 
Mogli wziąć prysznic, umyć 
się i odpocząć.

– Tej nocy naprawdę odpo-
cząłem. Mój support zarządził 
spanie godzinę dłużej, bo miało 
przestać padać. Rzeczywiście 
tak się stało. Pobiegłem dalej, 
nie zwracając uwagi na odciski, 
bolące stopy i inne takie…

Dla Łukasza ważne było 
wsparcie bliskich i znajomych. 
Miał przy sobie telefon i od-
czytywał wiadomości.

– Gdy w pewnym mo-
mencie przeczytałem „poło-
wa drogi za tobą, już z górki”, 
wiedziałem, że się nie pod-
dam. Te wiadomości i wpisy 
dodawały mi skrzydeł – opo-
wiada. 

Nie byłabym sobą, gdy-
bym nie zapytała o posiłki  
w trasie. 23 godziny w biegu, 
jak się odżywiać? Zawodnicy 
biegli z plecakami, wypełnio-
nymi izotonikami i energe-
tycznymi batonami, które na 
bieżąco były uzupełniane 
podczas postojów. Oprócz 
tego support dostarczał zupy.

– Piłem świeży rosół,  
pomidorową. Zatrzymywa-
łem się, by wypić kubek zupy, 
a drugi zabierałem na bieg.  
Piłem, zagryzając bułką. Mia-
łem też zachcianki. W pew-
nym momencie naszła mnie 
ochota na hot-doga i zadzwo-
niłem do supportu, by mi  
zorganizowali tę przekąskę. 
To ciekawe, bo praktycznie 
takich rzeczy nie jadam. Wte-
dy jednak chyba moje ciało 
tego potrzebowało.

Do jedzenia w biegu  
Łukasz też przygotowywał  
się stopniowo, tym bardziej, 
że nie jest to proste. Nie moż-
na bowiem jeść za dużo, za  
to często i mniejsze porcje. 

Łagożny co sobotę wstaje 
o 4 rano na trening. Biegnie  
z Olchowiec na pasmo olcho-
wieckie, zbiega na Wujskie, 
wbiega na Słonne, na czubek 
serpentyn, potem do Bezmie-
chowej i Wańkowej, a później 
wraca w stronę Lisznej, dalej 
przez Orle Skałki na cerkiew-
kę i do domu. Trening trwa 
około siedmiu godzin.

– Staram się nie robić 
krótszych treningów niż pół-
maratony, czyli 21 km. Znam 
wszystkie sarny i dziki na tra-
sie. Wilków jest mnóstwo, nie 
boją się człowieka. My jeste-
śmy tam gośćmi. Często krzy-
czę, gwiżdżę, by zwierzyna 
mnie słyszała. Nie biegnę ze 
słuchawkami, by wszystko 
słyszeć.

Przed Łukaszem następne 
wyzwanie. Ośmiotysięcznik 
w stylu sportowym, bez tlenu 
i przewodników. Zdamy  
z tego wyzwania relację. I jak 
zwykle będziemy trzymać 
kciuki za powodzenie!

Edyta Wilk Siatkarze ILO wywalczyli brązowy medal 

Turniej w Nowym Sączu okazał się udany dla drużyny TSV 
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Kolumnę opracował: 
BARTOSZ BŁAŻEWICZ

TENIS STOŁOWY XVIII Plebiscyt Czytelników „Tygodnika Sanockiego” ZŁOTA DZIESIĄTKA 2022 

Karatecy znów w natarciu! 

ZŁOTA DZIESIĄT� 2022:
1. Tobiasz Gudowski (karate, SKK) – 9921 pkt 
2. Lena Tokarska (short-track, UKS MOSiR) – 6573 pkt 
3. Franciszek Lach (karate, SKK) – 6267 pkt 
4. Laura Bluj (wrotkarstwo, Sprint) – 6225 pkt 
5. Julita Krawiec (łyżwiarstwo szybkie, Górnik) – 5348 pkt 
6. Angelika Buśko (siatkówka, Sanoczanka) – 4677 pkt 
7. Julia Krzanowska (lekkoatletyka, Komunalni) – 4595 pkt 
8. Kajetan Galik (tenis, SKT) – 4579 pkt 
9. Tadeusz Rek (kajakarstwo, MOSiR) – 4503 pkt 
10. Ronald Czyż (żeglarstwo, Na�owiec) – 3612 pkt

IV Liga 

Mistrzostwa Podkarpacia Kadetów 

SKT powalczy o podium 
SKT ILO WIKI II SANOK – KS NAGÓRZANY 10:8 

SKT: Morawski 4,5, Motyka 2,5, Pytlowany 3. 

Przedostatni mecz sezonu z minimalnym zwycięstwem, 
dzięki czemu druga drużyna SKT zachowała szanse na to, 
by rozgrywki zakończyć na ligowym podium. Świetne  
zawody rozegrał Marcin Morawski, zdobywca kompletu 
punktów. 

Do pewnego momentu walka 
szła niemal „na noże”, a pierw-
sze cztery serie pojedynków 
– trzy indywidualne i deblo-

wa – kończyły się remisami. 
Dopiero ostatni rzut singli 
nasi pingpongiści wygrali 3:1, 
przechylając szalę zwycięstwa 
na swoją korzyść. Głównie 
dzięki kapitalnej postawie 
Morawskiego, który zdobył 
blisko połowę punktów dla 
naszego zespołu. 

Dzięki zwycięstwu nad 
Nagórzanami ekipa SKT za-
chowała szanse na ligowe po-
dium. Za tydzień kończący 
sezon mecz ze Strażakiem II 
Niżna Łąka, będący de facto 
pojedynkiem o 3. miejsce  
w tabeli. Rywale mają punkt 
przewagi, więc SKT potrze-
buje wygranej.                    (bb)

Mistrzostwa Podkarpacia Młodzików 

Dwa brązy w deblach 
Na turnieju w Błażowej pokazał się Miłosz Wanielista  
z SKT, zdobywając brązowe medale w grach deblowych – 
chłopców i mieszanej. 

Nasz pingpongista wystąpił  
w parach z zawodnikiem Poli-
techniki Rzeszów i reprezen-
tantką Gim-Tim 5 Stalowa 
Wola. W obu rywalizacjach  
wygrywali po jednym meczu, 

co wystarczało do miejsc  
ex aequo na najniższych stop-
niach podium. Jedno zwycię-
stwo Wanielista odniósł też  
w turnieju singlowym, co prze-
łożyło się na 9. pozycję.       (bb)

Trzy wygrane mecze 
Zawody w Ustrzykach Dol-
nych okazały się połowicz-
nie udane dla Antoniego 
Krochmala z SKT, który  
był 13. w stawce ponad  
30 uczestników. 

Ze względu na dość liczną  
obsadę młody pingponista 
SKT rozegrał aż pięć pojedyn-
ków, trzy z nich kończąc zwy-
cięstwami, za każdym razem 
bez straty seta. Efekt okazał  
się jednak dość „pechowy”,  
bo Krochmalowi przypadła 
dopiero 13. lokata.             (bb)

Tobiasz Gudowski z Sanockiego Klubu Karate został zwycięzcą kolejnej edycji naszego plebiscytu. Młody sportowiec 
zdeklasował rywali, zdobywając aż 8921 punktów. Podium uzupełnili short-trackista Lena Tokarska i kolejny karateka, 
weteran Franciszek Lach. 

Tym razem otrzymaliśmy aż 
1967 kuponów – to zdecydowa-
nie najlepszy wynik od momen-
tu reaktywacji plebiscytu w roku 
2018; poprawa o około 700 ku-
ponów. Zawodnicy SKK odzy-
skali prymat po dwóch deka-
dach przerwy – w latach  
2002-2004 trzykrotnie wygry-
wał Waldemar Wiszyński, do 
tego dwa razy przed Arturem 
Szychowskim.

Skład Złotej Dziesiątki 2022 
był klasyczną mieszanką rutyny 
z młodością – trzech weteranów 
i siódemka młodzieży. Sylwetki 
sportowców przedstawił Bar-
tosz Błażewicz, redaktor naczel-
ny „TS”, rozpoczynając oczywi-
ście od 10. miejsca. Zajął je  
Ronald Czyż, żeglarz klubu Naf-
towiec, zdobywca 2. miejsca  
w punktacji łącznej Pucharu So-
liny w klasie turystycznej. Kolej-
nym weteranem był znakomity 
kajakarz Tadeusz Rek, ubiegło-
roczny multimedalista – gównie 
w kolorze złotym – Mistrzostw 
Świata i Mistrzostw Polski w ka-
tegorii mastersów. Kajetan Glik 
to reprezentant młodszego po-
kolenia, zawodnik Sanockiego 
Klubu Tenisowego. Zdobył kil-
ka medali na Wojewódzkich 
Turniejach Klasy�kacyjnych
Młodzików, najwyższą formę 
osiągając pod koniec roku,  
czego efektem były zwycięstwa 
w Krakowie i Chorzowie. 

O osiągnięciach oszczep-
niczki Julii Krzanowskiej  
z Komunalnych słyszał niejeden 
miłośnik królowej sportu.  
To czwarta zawodniczka  
Mistrzostw Polski Młodziczek, 
złota medalistka Mistrzostw 
Województwa Młodzików  
i Mistrzostw Województwa Ju-
niorów Młodszych, wygrała też 
Miting Kwali�kacyjny POZLA
w Stalowej Woli. Siedmiokrot-
nie pobijała rekord życiowy, 
łącznie poprawiając się o ponad 
13 m. Z kolei Angelika Buśko to 

czołowa siatkarka Sanoczanki, 
bez której  trudno wyobrazić  
sobie grę drużyny. Zawodniczka 
o świetnej zagrywce i ataku.  
W związku z rozpoczęciem stu-
diów przenosi się do Łodzi, 
gdzie będzie kontynuowała grę 
w II lidze. Ubiegłoroczna trium-
fatorka plebiscytu, łyżwiarka  
Julita Krawiec, tym razem zajęła 
5. miejsce. Zawodniczka Górni-
ka była zdecydowaną zwycięż-
czynią klasy�kacji łącznej Ogól-
nopolskich Zawodów Dzieci  
w kategorii 13 lat. Szkoda, że 
przed rokiem nie rozegrano  
Viking Race, bo z pewnością 
miałaby kolejne medale, tym  
razem w międzynarodowej 
stawce. Na 4. miejscu, tak nielu-
bianym przez sportowców, zna-
lazła się wrotkarka Laura Bluj. 
Młoda zawodniczka Sprintu to 
multimedalistka w swojej kat. 

wiekowej Ulicznych Mistrzostw 
Polski i Torowych Mistrzostw 
Polski. W większości zdobywała 
złote medale. Laura powiedzia-
ła, że zdecydowanie woli rywali-
zować na torze. 

I wreszcie przyszedł czas na 
czołową trójkę. Na najniższym 
stopniu podium znalazł się kara-
teka Franciszek Lach. W kat. 
masters +80 kg zdobył brązowy 
medal Mistrzostw Europy, a tak-

że srebro na Mistrzostwach  
Makroregionu Południowego. 
Zawodników SKK rozdzieliła 
Lena Tokarska. Zawodniczka 
UKS-u MOSiR była domina-
torką kat. juniorek F w Ogólno-
polskich Zawodach Rankingo-
wych; wygrała nie tylko wielo-
bój, ale i klasy�kację łączną
wszystkich dystansów. W dru-
giej połowie roku zaczęła udanie 
startować w kategorii juniorek 
E. Ponadto zdobyła też dwa me-
dale na zawodach w Słowacji – 
złoty na Slovak Cup i srebrny na 
Klimko Cup. Na najwyższym 
miejscu znalazł się Tobiasz  
Gudowski, czyli Wicemistrz Eu-
ropy w kategorii do 11 lat, oczy-
wiście w formule kata. Srebro 
miał także na Pucharze Podkar-
pacia, natomiast złote medale – 
na Mistrzostwach Podkarpacia, 
Otwartych Mistrzostwach Łań-
cuta i Międzynarodowym Tur-
nieju „Carparia Cup”; tam rów-
nież brąz w kumite. Pamiątkowe 
dyplomy i puchary najpopular-
niejszym sportowcom plebi- 
scytu wręczali burmistrzowie 
Tomasz Matuszewski i Grze-
gorz Kornecki oraz Andrzej  
Romaniak – przewodniczący 
Rady Miasta, a także Maciej 
Drwięga – przewodniczący  
Komisji Oświaty Sportu i Tury-
styki. Zdobywcy trzech pierw-
szych miejsc otrzymają również  
Złote Karty Sportowca. 

Złotej Dziesiątce gratuluje-
my, życząc dalszych sukcesów. 

Dominika Czerwińska 

ZŁOTA DZIESIĄT� 2022 w komplecie. Od lewej: Ronald Czyż, Tadeusz Rek, Franciszek Lach, Julia Krzanowska, Tobiasz Gudowski,
Julita Krawiec, Lena Tokarska, Laura Bluj, Angelika Buśko i Kajetan Galik 

Miłosz Wanielista zdobył dwa brązowe medale 

Marcin Morawski 

Antoni Krochmal Tobiasz Gudowski odebrał puchar z rąk burmistrza Sanoka 
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